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SCRISORI.
Am descoperit o comoară

Citind Curierul Adventist 
pe luna martie, în articolul 
„Am descoperit o comoară'1, 
următoar ea frază mi-a atras 
atenţia în mod deosebit: 
„Dar, de câţiva ani, am des
coperit că aceste nouă volu
me de Mărturii pentru co
muni tate, de Ellen White... 
sunt... nişte comori".

Atenţia mi-a fost mărită 
şi prin faptul că, de la veni
rea mea în contact cu adevă
rul prezent şi cu Spiritul 
Profeţiei, în  1938, mi-am 
dorit mult să am primele 6 
volume, care fuseseră tradu
se în limba română, dar nu 
am avut acces la ele decât 
după 1990. Cu bucurie am 
sorbit vestea că tipografia 
noastră lucrează din greu 
la scoaterea la lumină a 
acestor volume, atât de mult 
dorite de sufletul meu. Dacă 
nu ar fi fost dat Spiritul Pro
fetic, poporul advent n-ar 
fi existat, iar noi am fi fost 
undeva lipiţi de unele din
tre fiicele Babilonului sor
tite pierzării. Şi, pentru că 
datorăm totul călăuzirii di
vine prin darul profeţiei, 
această întârziere de a avea 
din abundenţă soliile sale 
este regretabilă.

Acum, dacă totuşi sunt edi
tate, trebuie să se facă o pre
zentare serioasă şi un plan prin 
care Mărturiile să fie aduse 
în atenţia poporului. Sugestia 
mea este ca ele să fie prezen
tate sub formă de seminarii, 
ca hrană pentru grupele mici 
integrale. Trebuie scoasă în 
evidenţă valoarea lor la for
marea caracterului pe care 
îl aşteaptă Dumnezeu de la noi.

„Cărţile Spiritului Profe
ţiei şi Mărturiile trebuie să fie 
introduse în fiecare familie 
care păzeşte Sabatul, iar fraţii 
să le cunoască valoarea şi 
să fie îndemnaţi să le citeas
că... Firea omenească nu pri
meşte cu plăcere mustrarea 
şi nici nu poate să înţelea
gă binecuvântarea pe care
o aduce ea" (Mărturii, 
voi. 5, pag. 670-672)

Faceţi tot ce vă stă în pu
tinţă ca Mărturiile să ajungă 
interesante în faţa poporu
lui. Ele nu au fost date să 
stea dosite. Bunul Tată ce
resc să vă binecuvânteze 
eforturile în  direcţia bună.

Ioan Buciumau, CâmpiaTurzii

California Fitness...
Văd atâta suferinţă în jurul 

nostru. Văd foarte mulţi vin
decători, care profită foarte 
tare de pe urma aşa-ziselor 
vindecări miraculoase. Isus 
le-a poruncit ucenicilor de 
atunci şi de azi: „Vindecaţi 
pe bolnavi... Fără plată aţi pri
mit, fără plată să daţi“ (Mat. 
10,7.8). Eu consider că po
runca lui Isus este sfântă şi 
trebuie îndeplinită. Avem, de 
asemenea, îndemnul din Iacov 
5,14-16. Oare nu este ni
meni în stare, nimeni atât de 
consacrat, încât să poată să 
îndeplinească ce este scris?

Ca un umil membru al 
bisericii Laodicea, vă rog 
să constituiţi un comitet de 
bărbaţi vrednici, credincioşi, 
consacraţi cu totul lui Dum
nezeu şi începeţi să vin
decaţi poporul atât de bol
nav spiritual şi fizic.

Nu neglijaţi ce a fost uitat 
atâta amar de vreme! Satana 
lucrează prin agenţii săi, iar

noi stăm şi ne uităm. Ba mai 
mult, mulţi recurg chiar la 
serviciile lor. Această scri
soare am scris-o după ce am 
citit articolul „California 
Fitness" (Curierul Adventist, 
martie 1998), din care am 
înţeles că poporul lui Dum
nezeu rătăceşte încoace şi 
încolo, în speranţa de a găsi 
alinarea suferinţelor. Nu-i 
lăsaţi aşa. Fie-vă milă, căci 
milă vrea Domnul! Harul 
Domnului Isus Hristos să 
fie cu dv. şi să vă lumineze.

Ecaterina Roth, Craiova

Metode de vindecare
Răspunsul privind „Me

tode de vindecare", apărut 
în Curierul Adventist din 
luna martie 1998, poate fi 
interpretat în două feluri: 
„Curierul Adventist a tratat 
(informat) şi va continua 
să trateze (informeze) cu 
prudenţă asemenea metode 
de vindecare".

Tocmai aici se pune accen
tul - să nu fim prudenţi în 
a informa, pentru a putea fi 
foarte prudenţi în  alegerea 
metodei de vindecare, Aceasta 
este cu totul altceva!

Conferinţa Generală re
comandă, la nivel de biserică 
şi la nivel individual, atitu
dinea de prudenţă faţă de 
practicile medicale alterna
tive (vezi CurierulAdventist, feb.
1998, pag. 17, punctul 4), şi 
nicidecum prudenţă în  in
formare. Poziţia Conferinţei 
Generale este categorică şi 
ne aşază într-o lumină clară, 
ca să putem discerne de care 
parte ne aliniem şi în privinţa 
redobândirii sănătăţii.

Eugenia Bubău, Tărgu-Mureş
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E D IT O R IA L  S P E C IA L

Amintire revelatoare
C

ând vrei să spui ceva, eşti 
confruntat cu una din 
două: fie sunt prea multe 
de spus, şi atunci este dificil să 

alegi, fie n-ai nimic de spus, şi 
atunci spui ceva ca să nu zici că n- 
ai spus nimic. Rândurile care ur
mează fac parte din prima dilemă.

După 20 de ani, promoţia 1978 
a Institutului Teologic s-a reunit la 
Cemica, pentru a privi serios în 
urmă şi să înveţe ceva din cele 
două decade de har.

Primul lucru evident este că 
Dumnezeu a binecuvântat în mod 
abundent o mână de oameni, 
făcându-i să sporească în toate 
privinţele. Erau atunci o grupă de 
absolvenţi entuziaşti, majoritatea 
dintre ei căsătoriţi de foarte 
curând, cu întrebările şi neliniştile 
de rigoare, dar, mai presus de 
orice, cu dorinţa arzătoare de a se 
apuca imediat de lucru. Pentru o 
vreme, nu s-a mai auzit nimic, ca 
într-un fel de perioadă de aşezare 
şi înţelegere de sine. Apoi timid, 
ici şi colo, mici fapte semnificative 
sau întâmplări majore au început 
să contureze un adevărat destin. 
Dumnezeu lucra pe căile Lui speci
fice nu doar să modeleze o gene
raţie, ci mai degrabă să conducă 
înainte o biserică.

Este de la sine înţeles că de la 
întâlnire nu au lipsit nici amintirile 
cu haz. Se pare că viaţa este echi
pată în mod serios pentru supra
vieţuire, iar simţul umorului este 
destinat special pentru acest lucru. 
Cum se poate face baie la Zimnicea 
în condiţii de misiune externă, la 
fel ca în noua Guinee, cum pot fi 
depăşite noroaiele de la Războieni 
cu un bebeluş purtat într-un coş 
sau multe altele care n-ar încăpea 
nici chiar într-o carte, şi totuşi să-ţi 
menţii crezul drept şi speranţa

arzătoare, numai cu un ochi dispus 
să vadă motive de bucurie nevino
vată în împrejurări adverse se 
poate supravieţui.

Dar lucrul cel mai evident este 
că Dumnezeu Se manifestă tot atât 
de binevoitor în experienţa câmpu
lui păstorit, ca şi în micile întâmplări 
de familie. Au fost biserici de clădit 
sau oameni de recuperat, au fost mii 
de Biblii de procurat în condiţii de 
război psihologic, au fost cărţi de

Aflată pentru multă 
vreme pe frontul 
deschiderii şi înno
irii, ajunsă la jumă
tatea vieţii, această 

generaţie simte că 

a sosit vremea să 
vină în ajutorul 
identităţii şi misi
unii specifice.

multiplicat şi distribuit cu amenin
ţarea neprevăzutului iminent. Au 
fost înfăţişări la tribunal şi încurcă
turi providenţiale în scriptele gre
fierului. Au fost pericole pe uscat 
şi pe apă, au fost temeri şi temerari 
pe timp de zi şi de noapte. Au fost 
perioade interminabile de stres şi 
disperare, dar s-a meritat efortul. 
Când s-a făcut, în sfârşit, un fel de 
lumină, ostenelile trecute au rămas 
doar ca amintirea unui program di
vin, prin care răzbate destinul unui 
popor ales.

în al treilea rând, întâlnirea ani
versară de la Cemica a arătat destul 
de clar că, o dată cu trecerea timpu
lui, o generaţie îşi schimbă rolul. 
Aflată pentru multă vreme pe fron
tul deschiderii şi înnoirii, ajunsă la 
jumătatea vieţii, această generaţie 
simte că a sosit vremea să vină în 
ajutorul identităţii şi misiunii speci
fice. Este ca şi când biserica, ase
menea unui organism viu, îşi ia 
toate măsurile de prevedere, pen
tru a-şi asigura dezvoltarea şi per
petuarea. Acest lucru nu dovedeşte 
doar că există o inteligenţă inte
grată în viaţă, ci, mai mult decât 
atât, că un Tată înţelept şi iubitor 
lucrează dinăuntrul unei generaţii, 
ca să îndrepte viitorul spre 
împlinirea voii Sale şi a planului 
Său. Acest aspect a transformat o 
simplă adunare de amintire într-un 
serios moment de înţelepciune şi 
de consacrare. încheierea întâlnirii, 
cufundată pe îndelete în interminabile 
rugăciuni, arată clar spre vocaţia 
devoţiunii autentice şi practice.

Se pare că există o forţă vin
decătoare a amintirii, care s-a pu
tut vedea atunci când grupul celor 
prezenţi la întâlnire a încercat să-şi 
refacă integritatea, evocând figurile 
marilor absenţi. Nu au fost doar 
linii de crochiu, modelând portrete 
robot, în drumul lor spre identitate, 
ci au fost reconstituite suflete au
tentice, cu detalii şi trăsături per
sonale. Acest exerciţiu a suplinit 
lipsa în persoană a celor neprezenţi 
şi poate că i-a recreat, chiar cu un 
plus de farmec şi de candoare. A 
fost o sesiune de dragoste aplicată 
şi a fost bine şi frumos.

Şi pentru că tot s-a născut de 
curând un departament al virtuţilor 
uitate, serviciul de luptă în rugăciune, 
întâlnirea de la Cemica se poate 
asimila ca un viitor program de 
amintire revelatoare. Un imens po
tenţial de făgăduinţă şi de speranţă 
aşteaptă să fie trecut în stare activă, 
iar generaţii de absolvenţi ai Insti
tutului Teologic sunt provocate să 
urnească din loc o tradiţie necesară.

Ion Buduman, directorul Departamen
tului Tineret la uniune, din luna aprilie 
ales preşedinte al Conferinţei Banat

Curierul Adventist • Iunie 1998 3



Preşedintele Conferinţei Generale despre autoritatea în biserică - 5

De ce sd ascultam?
Cum se împacă poruncile şi crucea

Robert Folkenberg autoritatea divină. De exemplu, Dumne
zeu ne interzice să mâncăm carnea ani-D

e ce ne cere Dumnezeu să 
ascultăm, dacă suntem mân
tuiţi prin har? Ani de zile 
m-amluptat cu această întrebare. Doar acum câteva 
săptămâni, am dat peste un text din Biblie, care m-a 

ajutat să întregesc tabloul.
Dar mai întâi voi prezenta câteva lucruri care vor 

ajuta la înţelegerea acestui subiect. Una dintre primele 
întrebări la care învăţăm să răspundem, ca adventişti 
de ziua a şaptea, este aceasta: „Ce este păcatul?11 Răs
punsul obişnuit spune că „păcatul este călcarea legii 
lui Dumnezeu11. Probabil cunoaşteţi răspunsul la ur
mătoarea întrebare: „Cine a fost prima persoană care 
a păcătuit?11 „Satana11, veţi spune, sau, mai corect, „Lu
cifer11 - heruvimul acoperitor, care avea funcţia cea mai 
înaltă dintre toate fiinţele create, în universul întreg.

Dar permiteţi-mi sa vă mai pun o întrebare: 
„Spuneţi-mi, care a fost marele păcat al lui Lucifer?“

Isaia ne dă răspunsul: „Cum ai căzut din cer. Lu
ceafăr strălucitor, fiu al zorilor! Cum ai fost doborât 
la pământ, tu, biruitorul neamurilor! Tu ziceai în 
inima ta: ’Mă voi sui în cer, îmi voi ridica scaunul 
de domnie mai presus de stelele lui Dumnezeu; voi 
şedea pe muntele adunării dumnezeilor, la capătul 
m i a z ă - n o ; i p t e i ;  măvoi sui pe vârful norilor, voi fi ca 
Cel Prea înalt’11 (Is. 14,12-14).

Aşa cum observăm, pasajul acesta nu indică nici 
un act al lui Lucifer de încălcare a unei porunci clare 
a lui Dumnezeu. Păcatul său a constat în hotărârea 
de a da la o parte autoritatea suverană a lui Dumne
zeu. El a ales, în inima lui, să nu fie „îngrădit11 de 
autoritatea lui Dumnezeu. El îşi zicea: „ v o i hotărî 
singur! Eu voi hotărî! Dacă alegerile mele vor coin
cide cu voinţa lui Dumnezeu, cu atât mai bine; iar 
dacă nu vor coincide, sunt totuşi alegerile mele. Voi 
face cum vreau eu. Vreau să fiu ca Cel Prea înalt11.

Dar nu poate fi decât un singur Dumnezeu în 
cer, un singur izvor al autorităni supreme. Dum
nezeu ar fi putut să zdrobeasca pe Lucifer şi revolta 
lui într-o clipă, printr-o manifestare teribilă a pute
rii şi dreptăţii cereşti. Dar, în loc de aceasta, l-a a- 
lungat din cer împreună cu îngerii săi. Fiecare din
tre aceşti îngeri a fost îndepărtat pentru un singur 
motiv: pentru că era individualist la maximum. Fie
care a respins limitele în ce priveşte conduita mo
rală. Fiecare a hotărât să fie propriul său dumnezeu.

Pe pământ
Privită din această perspectivă, istorisirea despre 

Adam şi Eva, din Genesa 3, este mult mai clară. 
Dumnezeu le dăduse primilor noştri părinţi un că
min al slavei, care întrecea orice închipuire. „Este 
al vostru. Aveţi grijă de el“ , le spusese Dumnezeu, 
„dar acolo este un pom care nu vă aparţine. Să nu 
vă atingeţi de el. Sa nu mâncaţi din el, pentru că, în 
ziua în care veţi mânca din el, veţi muri negreşit11.

Dumnezeu nu le dăduse explicaţii. Lucrul funda
mental pe care l-a aşezat în faţa lor a fost supunerea 
faţă de autoritatea Sa: „Să nu vă atingeţi de el11.

Unele dintre poruncile lui Dumnezeu, din Biblie, ape
lează la raţiunea noastră. Altele ne cer să recunoaştem

malelor care se hrănesc cu resturi, salu
brizând mediul înconjurător. Nu este necesară o pute
re de gândire imensă ca să ne hotărâm să fim de acord 
cu porunca lui Dumnezeu de a nu ne hrăni cu gunoaie!

Dar Dumnezeu spune, de asemenea: „Ziua aceasta, 
a şaptea zi, este ziua pe care am pus-o deoparte ca fiind 
sfântă. Da, are 24 de ore, ca oricare altă zi; în ziua aceas
ta, pământul continuă să se învârtească în jurul soarelui 
şi al axei sale. Dar aceasta este ziua Mea. Să nu vă atin
geţi de ea. Nu o călcaţi în picioare. Sfinţiţi această zi!“

Raţiunea vine cu întrebarea: „De ce nu este la 
fel de bună ziua dinaintea acesteia sau cea de după 
ea?“ Dar Dumnezeu spune: „Pentru că asta aştept 
Eu de la voi. Aceasta este ziua Mea11.

Când i s-a adresat Evei în grădină, Lucifer avea 
o singură posibilitate. „Ia doar puţin11, o invită el.

Primele cuvinte ale Evei au fost un model de ascul
tare. „Femeia a răspuns şarpelui: Putem să mâncăm 
din rodul tuturor pomilor din grădină. Dar, despre ro
dul pomului din mijlocul grădinii, Dumnezeu a zis: Să 
nu mâncaţi din el, si nici să nu vă atingeţi de el, ca să 
nu muriţi’11 (Gen. 3,2.3). Să citezi cuvintele lui Dum
nezeu ca motiv al ascultării - este un răspuns bun.

Dar şarpele a spus: „Hotărât că nu veţi muri: dar 
Dumnezeu ştie că, în ziua când veţi mânca din el, vi 
se vor deschide ochii şi veţi fi ca Dumnezeu, 
cunoscând binele şi raul“ (vers. 4,5). El nu a citat cu
vintele nici unei alte autorităţi; nu a apelat la nici o 
altă putere. Cuvintele sale erau în directă contradicţie 
cu autoritatea lui Dumnezeu şi negau realitatea morţii.

înainte de aceasta, Eva nu se confruntase niciodată 
cu posibilitatea alegerii între mai multe autorităţi - mai 
mulţi dumnezei. Nici nu nutrise gândul că ar putea fi 
ea însăşi un dumnezeu, aşa cum pretindea acest şarpe.

Cum a rezolvat Eva dilema? Ea a recurs la 
folosirea puterii de gândire pe care i-o dăduse Dum
nezeu, ca să ajungă la concluzia pe care Dumnezeu 
o interzisese. Observaţi cei trei paşi: Ea a văzut (1) 
că „pomul era bun de mâncat“ , (2) că era „plăcut 
de privit“ şi (3) „că pomul era de dorit ca sa des
chidă cuiva mintea1 (vers. 6). Eva a studiat dove
zile empirice pe care le avea la dispoziţie şi a acţi
onat pe baza lor, aşa cum fac astăzi mulţi raţiona
lişti, in ştiinţă, literatură, artă, filozofie şi... religie.

La fel ca atât de mulţi oameni de astăzi, Eva a luat 
în considerare doar dovezile care II excludeau pe Dumne
zeu. Eu crezusem că ea a păcătuit când a mâncat din 
fructul oprit. Dar ea a păcătuit atunci când s-a hotărât 
să acţioneze în afara sferei autorităţii lui Dumnezeu; 
când s-a hotărât să acţioneze pe baza factorilor prag
matici sau estetici - bun de mâncat, plăcut de privit, 
probabilitatea de a-i deschide mintea. Ea a păcătuit 
atunci când a exclus autoritatea lui Dumnezeu, ma
iestatea Sa suverană, ca fiind baza pentru luarea 
unei decizii şi factorul suprem de stabilire a ceea ce 
este corect, bun şi adevărat. Mâncarea fructului a 
fost o manifestare, o expresie a păcatului ei.

Ellen White spune că esenţa păcatului lui Lucifer 
constase tot în respingerea autoritaţii divine: Satana „se
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laudă în l'aţa simpatizanţilor săi că nu se va supune 
autorităţii Domnului Hristos" (Spiritual Gifts, voi. 3, 
pag. 37). La rădăcina păcatului stă revolta, respin
gerea suveranităţii lui Dumnezeu. Dar autoritatea 
ţui Dumnezeu nu va fi supusă unui referendum. 
Impărăjia Sa nu este o democraţie parlamentară 
formata după opiniile ^i preferinţele noastre. Nu a 
fost şi nu va fi niciodata.

Alegerea Evei şi cea a lui Adam^au infectat pe 
fiecare dintre noi cu un virus fatal. în firea noastră 
este sădită o dorinţă, o pornire, o pasiune cople
şitoare ca să fim propriul nostru efumnezeu şi să 
înălţăm autoritatea opiniilor noastre.

Nu ştiinţa a dat naştere darwinismului, ci în 
groparea autorităţii divine într-o mlaştină primi
tiva. în mod similar, „învăţaţii în domeniul 
religiei'*, care admit ipotezele distructive ale me
todei istorico-critice ue interpretare a Bibliei, 
caută să elim ine supranaturalul din Scriptură şi 
să reducă scrierile sale la un mit creat de oameni.

Noi, credincioşii, nu suntem imuni faţă de ispita de 
a ajunge „ca Dumnezeu, cunoscând binele şi raul“ . 
Dar Dumnezeu, în harul Său, nu ne lasă acolo unde 
suntem. El a conceput planul de mântuire, a dat solia 
Evangheliei şi a trimis Duhul Sfânt, în aşa fel încât să 
ne confruntăm în mod direct cu problema autorităţii 
Sale suverane în univers, precum şi în viaţa noastră.

Ne întoarcem astfel la întrebarea de la care am 
pornit: De ce ne oferă Dumnezeu mântuirea prin 
nar, prin credinţă, iar apoi ne cere să ascultăm? Eu 
văd doar trei opţiuni.

Prima opţiune: Dumnezeu ne cere să ascultăm

Eentru că este impresionat de ascultarea noastră.
•ar, dacă eu consider că am mai multe şanse de a fi 

mântuit pentru că ascult sau de a fi pierăut pentru 
veşnicie pentru că nu ascult, acesta este legalism - 
legalism clar, absolut. Noi fie suntem mântuiţi prin 
credinţă, fie nu suntem mântuiţi deloc. Suntem mân
tuiţi numai prin meritele Domnului Isus Hristos.

Opţiunea 2: Poate că Dumnezeu îmi cere să ascult 
pentru ca semenii mei să fie impresionaţi de puterea 
unei vieţi neprihănite. Dar atunci, ori de câte ori am fi 
singuri, când n-ar avea cine să fie impresionat, n-ar 
exista nici o pretenţie de ascultare din partea noastră.

Opţiunea 3: Aceasta este amintită în I Ioan 2,3, tex
tul care m-a ajutat să întregesc tabloul acesta: ,,Şi prin 
aceasta ştim că îl cunoaştem, dacă păzim poruncile Lui“ .

Domnul Isus ne spune: „Te iubesc cu o iubire 
veşnică. îţi dau mântuirea în dar, fără plată. Dacă 
Ma primeşti ca pe Mântuitorul tău, atunci, ca expre
sie a recunoştinţei iubitoare, trebuie să Mă primeşti 
şi ca pe Domnul tău, ca pe Stăpânul tău, ca pe auto
ritatea supremă şi suverană în viaţa ta. Iar dacă Mă 
primeşti ca pe Domnul tău, voi intra, îţi voi schimba 
mima de piatră şi îţi voi da o inimă de came. Voi scrie 
poruncile Mele în inima ta şi, prin harul Meu, vei 
începe să trăieşti aşa cum doresc Eu“ . Ellen White 
a exprimat aceasta succint, când a scris: „în  viaţa 
aceasta trebuie să învăţăm supungrea faţă de voinţa 
divină. Altfel nu vom putea intra în împărăţia cerului ‘
(.Australasian Union Conference Record, 12 iulie 1899).

Dar cum voi şti că a avut loc acordul acesta?
„Prin ascultare din partea ta“ , spune Domnul 

Isus. „Este uşor ca fiinţele păcătoase să dea expli
caţii pentru revoltă, să-Mi spună: 'Doamne, 
Doamne’, şi apoi să nu facă ce spun Eu. Ascultarea 
arată clar, aproape imediat, că te-ai supus autorităţii 
Mele şi îţi demonstrează faptul că Eu lucrez în line 
şi voinţa, şi înfăptuirea, după buna Mea plăcere. As
cultarea ta va fi pentru tine semnul supunerii tale 
voluntare faţă de autoritatea Mea binevoitoare. “

Când înţelegem că păcatul nu este doar comporta
mentul care se vede sau călcarea unei reguli, atunci în

cepem să creştem în viaţa creştină. Când înţelegem că 
fiecare ispită reprezintă o alegere, nu doar cu privire la o 
regulă sau la un principiu de stil de viaţă, ci o alegere 
pentru sau împotriva autorităţii suverane a lui Isus 
Hristos ca Domn al vieţii mele, deodată începem să 
vedem armonia dintre credinţă şi ascultare, între care, 
altădată, vedeam doar conflict. Când înţelegem 
adevărul biblic vital, că ascultarea noastră are scopul 
să ne fie un semn că Isus Hristos este Domn în viaţa 
noastră şi expresia iubirii noastre faţă de El, ajungem 
la o binecuvântată unire a drumurilor.

Astfel vom fi feriţi de căderea în două vederi greşite 
cu privire la Evanghelie: (1) că îndreptăţirea prin credinţă 
duce la suveranitate individuală, în loc sa ducă la supune
rea faţă de voinţa lui Dumnezeu; si (2) că îndreptăţirea 
are ca rezultat fapte bune meritorii, pe măsură ce Duhul 
Sfânt ne face în stare să păzim legea lui Dumnezeu.

Ellen White ne dă următorul sfat: „Dacă vrei să 
ajungi ucenic în şcoala Domnului Hristos, să-I supui 
voinţa ta şi să te aşezi sub disciplina Sa, vei putea um
bla în căile Sale; şi, prin trăirea în legătură continuă 
cu Isus, vei fi un canal prin care lumina să ajungă la 
alţii... Supunerea faţă de autoritatea Domnului Hris
tos, care este o calitate esenţială a ucenicilor Săi, nu 
doar că se opune mândriei care se simte jignită când 
primeşte sfaturi şi învăţături, dar cei ce o au vor alege 
să se supună unii altora" (The UpwardLook,pag. 361).

Ascultarea: Un dar al harului
Vestea glorioasă a Evangheliei înseamnă trăirea 

experienţei pline de bucurie, a primirii Domnului Isus 
ca Mântuitor, a cunoaşterii faptului că numele noastre 
sunt scrise în cartea vieţii, a siguranţei că faptele păcă
toase ne sunt şterse. Dar Dumnezeu ştia că firea noastră 
păcătoasă, egoistă, ne va face să purtăm Numele Dom
nului Hristos, dar să trăim mai departe în revoltă, închi- 
nându-ne părerilor noastre, în loc să ne închinăm vo
inţei Sale. De aceea El a făcut planul de mântuire, 
pentru ca, fiind atraşi de Duhul Sfânt, inima noastră 
să fie zdrobită de contrastul dintre imensitatea păca
tului nostru şi iubirea Sa insondabilă. Cădem în faţa 
Sa, strigând: „Domnul Meu şi Dumnezeul Meu“ , şi 
îi predam inima noastră, primindu-L nu doar ca pe 
Mântuitorul, ci şi ca pe Domnul nostru.

Când căutăm să aducem la îndeplinire voinţa Sa, 
ne găsim în mijlocul conflictului dintre bine şi rău, 
dintre voinţa Sa şi dorinţa noastră de a ne închina 
părerilor noastre. Suntem confruntaţi cu alegeri care 
vin în conflict cu dorinţele noastre personale. Pentru 
unul, conflictul este cu privire la Sabat; pentru altul, 
cu privire la zecime; pentru altcineva, cu privire la bi
juterii, la alcool sau la ispita jocurilor de noroc. 
Domeniul în care se manifestă conllictul acesta poate 

. fi diferit, dar lupta este aceeaşi pentru fiecare dintre 
noi: vom renunţa la „dreptul" de a fi dumnezeu pen
tru noi înşine, de a avea păreri suverane?

„Şi eu sunt om sub stăpânire14, a spus sutaşul ro
man, luptându-se să-şi exprime credinţa în Domnul 
Isus. Iar de pe buzele Domnului a venit cea mai înaltă 
laudă pentru această mărturisire: „Nici în Israel n-am 
găsit o credinţă aşa de mare!“ (vezi Mat. 8,5-13).

Poţi spune acelaşi lucru, astăzi? Eşti „un om sub 
stăpânire ‘ - sub autoritatea lui Dumnezeu, care con
duce viaţa ta şi te transformăprin puterea Duhului 
Sfânt care locuieşte în tine? Te rog, nu lăsa din mână 
articolul acesta, până când nu ai făcut această alegere 
în inima ta. Pentru că nu este o exagerare să spun că 
de această alegere depinde destinul tău veşnic.

Robert Folkenberg este preşedintele Conferinţei Generale
a Bisericii Adventiste de Ziua a Şaptea.

Adventist Review, 1 mai 1998
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Pagina pastorilor

întrebări de la fântână
In cadrul aniversării a 70 de ani de la apariţia revistei Ministry, 

preşedintele Bisericii Adventiste de Ziua a Şaptea din lume îşi 
afirmă cele mai importante convingeri şi preocupări privind lucrarea 

bisericii astăzi.
Robert Folkenberg

D
upă o zi lungă de lucru, 
trei studenţi la seminar şi 
un pastor bătrân se aduna-' 
seră în jurul fântânii satului. Privind 

în jos,’în groapa cu pereţi pietruiţi, 
se întrebară unii pe alţii cum ar 
putea măsura apa din fântână.

„Răspunsul e simplu“ , spuse 
unul dintre studenţi. „Eu aş cal
cula volumul găleţii, aş coborâ-o în 
fântână şi aş număra de câte ori 
am scos-o plină, până când s-ar 
termina toată apa.“

„Şi ne-am alege cu o fântână 
secată**, murmură bătrânul pastor.

„N u“ , spuse al doilea. „Eu 
n-aş folosi metoda aceasta. Eu 
aş umple fântâna cu pietricele şi 
aş măsura apa în timp ce urcă şi 
se revarsă. “

„Şi am rămâne fără fântână**, 
murmură iarăşi bătrânul pastor.

„Să fim rezonabili**, spuse al 
treilea. „Eu aş calcula diametrul 
fântânii şi aş coborî un fir cu 
plumb în ea. Măsurând adân
cimea apei, aş afla volumul apei 
din fântână.**

„Şi n-ar mai rămâne nici o 
taină**, murmură pastorul pentru a 
treia oară.

„Păi atunci dv. cum aţi face?“ 
întrebară cei trei. „Aveţi o me
todă mai bună ca să măsuraţi apa 
din fântână?**

„Şi eu“ , spuse rar bătrânul pas
tor, „aş coborî găleata în fântână, 
dar numai o dată. Iar după ce aş 
ridica-o, aş tot bea apă rece.

în prospeţimea pe care mi-ar 
da-o, aş măsura apa din fântână: 
Mi-a potolit setea? Mi-a luminat 
privirea? Mi-a răcorit fruntea? 
Mi-a limpezit gândurile?

Dacă da, atunci am şti că este

apă bună - apă excelentă - şi sin
gura apă de care eu şi oricare om 
din satul acesta avem nevoie.

Numai cei care nu însetează 
niciodată măsoară adâncimea apei 
din fântână.**

Există un farmec aparte în a-i 
cere unui conducător al bisericii să 
spună ce gândeşte despre viitorul

Prima întrebare vitală 

despre viitorul lucrării de 

pastor este dacă noi în

şine ne potolim setea cu 

apa vie pe care Domnul 

lsus le-o dă servilor Săi. 

Dacă răspunsul este afir

mativ, atunci vom lucra 

mai departe cu bucurie. 

Dacă nu, atunci nu va fi 

nimic care să ne ia gustul 

de praf şi cenuşă din gură.

lucrării pastorale. Ca grup, con
ducătorii sunt deseori criticaţi că îi 
interesează numai ce poate fi deter
minat, concretizat şi cuantificat - 
că îi interesează doar volumul apei 
din fântână. Departe de lumea reală, 
spune vechea zicală, conducătorii 
nu pot şti multe despre cei care „stau 
şi vorbesc** în faţa poporului lui

Dumnezeu în fiecare săptămână, 
în lumea noastră sofisticată, biro
cratică, sugerează unii, nu se în
tâmplă niciodată ceva ,,real“ .

Dar adevărul este că mie mi-e 
sete şi acum - şi nu doar de apa 
rece, limpede, de la fântână. Când 
văd o lume care se mişcă haotic, 
ieşită de sub control, când mă lupt 
cu situaţii în faţa cărora chiar Solo- 
mon s-ar da înapoi, rămân zi de zi 
mai însetat de apa vieţii, scoasă din 
izvoarele mântuirii. Mai insistent 
decât ceasul deşteptător, la ora 5 
dimineaţa, sau decât telefonul care 
sună noaptea este sentimentul tot 
mai puternic că trebuie să beau în 
fiecare zi apa pe care i-o oferea 
Domnul lsus femeii de la fântână. 
Fără apa aceea, lucrarea de pastor 
este o activitate sterilă şi apăsătoare.

Ne potolim setea?
De aceea vă invit să mergem 

din nou la fântână. Indiferent dacă 
sunteţi pastor hirotonit sau în con
ducerea bisericii, lucrător biblic 
sau evanghelist, fiecare pastor bea 
din acelaşi izvor. Prima întrebare 
vitală despre viitorul lucrării de 
pastor este dacă noi înşine ne po
tolim setea cu apa vie pe care 
Domnul lsus le-o dă servilor Săi. 
Dacă răspunsul este afirmativ, 
atunci vom lucra mai departe cu 
bucurie. Dacă nu, atunci nu va fi 
nimic care să ne ia gustul de praf 
şi cenuşă din gură.

Unii oameni presupun, pur şi 
simplu, că fiecare pastor are o legă
tură vie, puternică, cu Domnul lsus 
Hristos şi trec la alte subiecte. Dar 
eu mă opresc astăzi aici. Atât din 
viaţa mea, cât şi din viaţa multor pas
tori care îmi sunt apropiaţi, cunosc 
prea bine perioadele de uscăciune,
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zilele grele, în care suntem ispitiţi 
să facem conducte şi apeducte 
pentru apa pe care rareori am gus
tat-o. Solicitările enorme de a sluji 
oamenilor ne constrâng să „dăm 
întâietate altora4*, înţelegând prin 
aceasta că, de multe ori, ne ocupăm 
mai întâi de setea altora, şi apoi de 
a noastră. Dar, deşi pare ceva 
lăudabil, acesta este începutul unei 
deshidratări spirituale interioare.

Apa vie nu poate fi strânsă în 
lacuri de acumulare sau în rezervoa
re; nu poate fi închisă în vase erme
tice şi păstrată pentru zile aride. Un 
autor spune astfel: „Tu nu ai ce ai 
avut cândva, alături de Dumnezeu. Ai 
doar ce ai primit astăzi de la El“ .

Fiecare dintre noi conturează 
chiar astăzi viitorul lucrării pasto
rale adventiste, consacrând sau nu, 
din timpul său, în fiecare zi, ca să 
fie împreună cu Isus Hristos pentru 
rugăciune, pentru studiu, pentru în
chinare. De la un capăt al bisericii la 
celălalt, este timpul să ne anunţăm 
unii pe alţii cerinţa ca fiecare pas
tor adventist să fie un om al lui 
Dumnezeu profund consacrat. Tre
buie s-o repetăm până când ajun
gem s-o credem: un pastor care nu 
se roagă este un impostor şi un pas
tor care nu este întemeiat în Cu
vânt este un călăuzitor orb, indi
ferent de talentul retoric, de sensi
bilitatea faţă de oameni sau de is
cusinţa sa în conducere.

Priveşte adânc în fântână, frate 
pastor! Te bucuri.în fiecare zi de o 
conversaţie cu Mântuitorul tău, 
care să-ţi potolească setea? Găseşti 
idei proaspete şi semnificaţii mai 
adânci, pe măsură ce studiezi Cu
vântul Său? Te bucuri astăzi dato
rită mântuirii câştigate pentru tine 
prin sângele Domnului Isus Hris
tos? Este transformată viaţa ta - 
căsnicia ta, familia ta, atitudinile 
tale, obiceiurile tale - prin puterea 
pe care a promis-o Domnul Isus tu
turor celor care-L urmează? (vezi 
Ioan 1,12).

Eu descriu aici un fel de inven
tar spiritual făcut pentru pastor şi 
de către pastor, mult mai cercetă
tor şi mai direct decât oricare in
strument pe care l-ar putea crea 
vreodată biserica. Eu visez la pas
tori care se consideră răspunzători 
în faţa lui Dumnezeu, exact aşa cum

Dumnezeu îl consideră pe fiecare 
dintre noi răspunzător în faţa Sa.

Mulţi pastori îmi spun că au 
descoperit evaluarea personală ca 
pe unul dintre cele mai benefice lu
cruri pe care le-au făcut în lucrare. 
Să-mi pun de câteva ori pe an o 
serie de întrebări oneste, cu privire 
la viaţa mea spirituală (sau să am 
un partener spiritual pe care l-am 
încurajat să-mi pună aceste între
bări) înseamnă să mă confrunt cu 
viaţa aşa cum trebuie să se con
frunte cu ea fiecare credincios - cu 
onestitate, cu umilinţă şi cu speranţă.

Un pastor care se roagă 

creează în mod inevita

bil o comunitate care 

se roagă. Un pastor care 

se bucură în har for

mează un popor care 

vesteşte bunătatea Dom

nului. Un pastor care 

obţine biruinţa asupra 

propriilor obiceiuri şi 

atitudini exemplifică 

în faţa bisericii adevărul 

că servim unui Dumnezeu 

care ne transformă.

A fi slujitor al Evangheliei pentru 
alţii nu trebuie să ajungă niciodată 
o scuză ca să nu mă bucur eu în
sumi de bunătatea lui Dumnezeu 
sau să nu cunosc în viaţa mea 
puterea Sa transformatoare.

Cresc membrii noştri în har?
Când privesc adânc în fântână, 

se ridică a doua întrebare: „Cunosc 
membrii bisericii mele bucuria 
Evangheliei şi puterea ei transfor
matoare, ca rezultat al lucrării 
■mele?“ Aici suntem ispitiţi să 
şovăim şi să începem să ne ex

primăm nemulţumirea faţă de cei 
care vor să numere şi să consemneze 
totul într-un fel de tabel. Ne temem 
că, punând întrebarea binevenită - 
„Cresc membrii mei în har?“ - vom 
fi conduşi la o serie de răspunsuri 
mai puţin bine-venite - la bilanţuri, 
la numărul de botezuri, la obiec
tivele realizate şi la scopurile atinse.

Dar nu poate exista o oglindă 
mai fidelă, a experienţei mele cu 
Dumnezeu şi a mărturisirii mele cu 
privire la lucrarea de pastor, decât 
starea spirituală a oamenilor care 
beneficiază de această lucrare în fie
care săptămână. Aceasta nu în 
seamnă că fiecare membru va fi 
receptiv din punct de vedere spiri
tual sau că unii membri nu au fost 
împietriţi de păcat. Totuşi, este 
adevărat că un pastor care se roagă 
creează în mod inevitabil o comu
nitate care se roagă. Un pastor care 
se bucură în har formează un popor 
care vesteşte bunătatea Domnului. 
Un pastor care obţine biruinţa asu
pra propriilor obiceiuri şi atitudini 
exemplifică în faţa bisericii adevărul 
că servim unui Dumnezeu care ne 
transformă. Dacă lucrarea mea este 
autentică, dacă e binecuvântată de 
Dumnezeu, atunci ar trebui să fiu 
încântat de mandatul de a-i con
duce pe alţii în aceeaşi experienţă 
a mântuirii, ca aceea pe care o am 
eu, şi de a-i învăţa să bea din 
acelaşi izvor.

Este mult mai uşor să acuz 
biserica pentru lipsă de maturitate 
spirituală decât să recunosc că este 
posibil ca, în parte, să fiu şi eu răs
punzător pentru crearea sau perpetu
area acestei lipse de maturitate, 
printr-o viaţă de slujire intensă, dar 
fără rugăciune. Dacă sunt cât de cât 
obiectiv şi evaluez sincer starea spi
rituală a oamenilor pentru care lu
crez, s-ar putea să descopăr cel puţin
o slabă reflectare a propriilor mele 
lupte spirituale. A privi onest starea 
spirituală a celor pentru care slujesc 
este cel mai sigur mod de a mă face 
să îngenunchez, rugându-mă ca Dum
nezeu să-mi dea o putere mai mare de
cât a mea şi o solie a Lui.

Exprimate în mod deschis, în
trebările sunt acestea: „Câţi dintre 
membrii mei cunosc bucuria şi pu
terea transformatoare a Evangheliei? 
Creşte numărul celor care se bucură
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de siguranţa mântuirii prin sângele 
ispăşitor al Domnului Isus? Mem
brii pe care îi păstoresc sapă mai 
adânc în Cuvântul lui Dumnezeu, 
ca rezultat al lucrării mele pentru 
ei? Câţi dintre ei întâmpină dificul
tăţile vieţii cu rugăciune, nu doar 
cu propria lor înţelepciune? Este 
numărul lor mai mare acum decât 
cu şase luni sau cu un an în urmă?“

Nimeni nu este mai pregătit 
să pună aceste întrebări şi să răs
pundă la ele decât pastorul. Con
ducătorii şi cei care slujesc în 
biserică în activităţi specializate 
nu pot cunoaşte ansamblul re 
laţiilor fam iliale, aspectele de 
ordin istoric şi totalitatea daru
rilor care definesc caracterul unic 
al fiecărei biserici locale. Aceia din
tre noi care servesc biserica în alte 
roluri decât cel de pastor au obli
gaţia specială să creeze un climat 
de sinceritate şi de încurajare în 
fiecare regiune, aşa încât nimic să 
nu-1 reţină vreodată pe un pastor 
să pună şi să răspundă la aceste 
întrebări vitale.

Dacă este adevărat că biserica 
nu poate realiza ceea ce aşteaptă 
Dumnezeu de la ea, dacă nu există 
responsabilitate - şi eu cred că e- 
xistă atunci trebuie să avem cea 
mai mare grijă ca nimic să nu ne 
împiedice de la acest mandat. Nici 
un pastor nu trebuie să se teamă 
vreodată că evaluarea onestă a 
bisericii pe care o slujeşte va fi alt
fel decât aprobată şi apreciată.

Cum ne raportăm la marele 
mandat?

A treia întrebare se ridică, 
atunci când privim în fântână:
„Dau dovadă cei care beneficiază 
de lucrarea mea că îşi înţeleg rolul 
unic în marele mandat?“

De 135 de ani, adventismul de 
ziua a şaptea subliniază pe bună 
dreptate mandatul de a forma uce
nici. Şi am făcut-o cu o putere şi 
cu un entuziasm care ne-au condus 
aproape în fiecare ţară de pe glob. 
Avem un angajament special faţă 
de Sabatul lui Dumnezeu, un fel 
inegalabil în care înţelegem lu
crarea Domnului Hristos în Sanctu
arul din cer şi descoperirile 
profetice cu privire la viitorul

acestei lumi. De aceea, a fi ad
ventişti înseamnă să avem o pasi
une pentru cei care vor fi despărţiţi 
pentru veşnicie de Domnul Hristos, 
dacă nu le vestim adevărul aşa cum 
este în Domnul Isus.

în calitate de conducător spiri
tual care am răspunderea să fac 
ucenici, trebuie să dau atenţie aces
tor întrebări: „Formez eu oameni 
care lucrează cu entuziasm pentru 
salvarea sufletelor? Cei care mă as
cultă predicând şi învăţând vestea 
bună a Evangheliei aud şi chemarea 
Evangheliei de a merge şi a face 
ucenici? Pasiunea mea pentru cei 
pierduţi ajunge şi pasiunea lor?“

Dacă pastorul înţelege 

că are rolul de educa

tor, model, arbitru, 

călăuzitor şi coleg 

misionar al membri

lor, aceasta îi dă o 

putere mobilizatoare 

şi spirituală care vine 

direct din Cuvântul 

lui Dumnezeu.

Ca să gândim şi să vorbim ast
fel este nevoie de un model de res
ponsabilitate pastorală diferit de 
cel pe care îl cunosc mulţi dintre 
noi. Modelul potrivit căruia pas
torul trebuie să fie doar un păstor 
liniştit, mulţumit dacă turma creşte 
din punct de vedere biologic, nu 
poate fi un model corespunzător 
pentru pastoraţie. Dar dacă pas
torul înţelege că are rolul de educa
tor, model, arbitru, călăuzitor şi 
coleg misionar al membrilor, 
aceasta îi dă o putere mobiliza
toare şi spirituală care vine direct 
din Cuvântul lui Dumnezeu.

Am auzit recent un grup de 
laici care erau supăraţi pentru că 
pastorul lor îi mustrase aspru. Le 
spusese că e treaba lui, nu a lor, 
să predea studii biblice şi să-i 
pregătească pe oameni pentru

botez. Ei simţeau frustrarea pe 
care o simt atâţia oameni, când 
aud chemarea Domnului Isus şi 
totuşi se confruntă cu realitatea 
unei biserici nepregătite să le 
folosească energiile. Este necesar 
ca aceia dintre noi care sunt an
gajaţi să lucreze ca pastori să 
biruiască orice nesiguranţă pe 
care o pot simţi atunci când misi
unea „trece de la noi la alţii“ . 
Tendinţele demografice din 
mişcarea noastră mondială şi 
sfaturile preţioase şi sigure care 
ne-au fost date ne arată un viitor 
în care creşterea atât cantitativă, 
cât şi calitativă a bisericii va fi 
atât de explozivă şi de rapidă, 
încât toate viziunile noastre axate 
în jurul pastorului vor fi inutile 
sau aproape inutile.

In concluzie
Citind aceasta, un om pesimist 

ar putea trage concluzia că eu văd 
viitorul pastoraţiei adventiste ca 
pe o serie de semne de întrebare. 
Aceasta lasă impresia că mă în 
doiesc de viitorul bisericii sau 
de biruinţa finală a Domnului 
Hristos în această lume. Nimic 
nu poate fi mai departe de adevăr.

Este adevărat, însă, că puterea 
întrebărilor potrivite - care sunt 
puse şi la care se răspunde cum 
se cuvine - ne va modela destinul 
mai mult decât oricare alt ele
ment pe care îl cunosc.

Chiar acum, în credinţa şi în 
mărturisirea noastră se simte o 
adiere înviorătoare, care ne per
mite să avem noi vise şi să ne for
măm o altă viziune pentru a-i sluji 
poporului lui Dumnezeu. Eu vreau 
să fac parte din planul lui Dum
nezeu pentru poporul Său, aşa cum 
începem să-l înţelegem astăzi, 
chiar dacă ar trebui să renunţ la 
vechile modele şi la concepţiile 
pe care le îndrăgesc. Iar dacă în 
trebările puse în temere de Dum
nezeu, aşa cum ne învaţă Biblia, 
ajută să se întâmple aceasta, 
atunci pentru mine sunt bine
venite. Sper că şi pentru dv.

Robert Folkenberg este preşedintele
Conferinţei Generale a Bisericii
Adventiste de Ziua a Şaptea.
Ministry, ianuarie 1998
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Mare este secerişul,
dar puţini sunt lucrătorii

H  l a t e i  Q , 35-.38 

Misiunea, în viziunea Domnului Hristos

D
intre toate cuvintele pe 
care le-a rostit Domnul 
Hristos asupra acestui 
subiect fundamental, am ales un 

pasaj din Evanghelia după Matei, 
pentru că, fără îndoială, Matei a 
aşezat învăţăturile lui Isus despre 
misiune în modul cel mai sistema
tic şi pedagogic. (Vezi P. Bonnard, 
Evangelio segun Mateo, pag. 221) 

într-adevăr, în prima Evanghelie, 
găsim un minunat buchet de de
claraţii extrem de importante ale 
Domnului Isus despre misiunea 
Sa şi despre cea a bisericii:

„Isus a început să propovădu
iască şi să zică: 'Pocăi ţi-vă, căci 
împărăţia cerurilor este aproape’.“ 
(Mat. 4,17)

, ,E1 le-a zis: ’ Veniţi după Mine, şi vă 
voi face pescari de oameni.’" (4,19) 

„Daţi-le voi să mănânce.*' (14,16) 
„Pentru că nici Fiul omului n-a 

venit să I se slujească, ci El să slu
jească şi să-Şi dea viaţa ca răscum
părare pentru mulţi.“ (20,28) 

„Evanghelia aceasta a împără
ţiei va fi propovăduită în toată 
lumea, ca să slujească de mărturie 
tuturor neamurilor. Atunci va veni 
sfârşitul.11 (24,14)

,,Duceţi-vă şi faceţi ucenici din 
toate neamurile, botezându-i în 
Numele Tatălui şi al Fiului şi al 
Sfântului Duh.“ (28,18)

Şi acum, textul meditaţiei noas
tre de astăzi: „Isus străbătea toate 
cetăţile şi satele, învăţând pe norod 
în sinagogi, propovăduind Evanghe
lia împărăţiei şi vindecând orice 
fel de boală şi orice fel de nepu
tinţă care era în norod.

Când a văzut gloatele, I S-a făcut 
milă de ele, pentru că erau necăjite 
şi risipite ca nişte oi care n-au păstor. 
Atunci le-a zis ucenicilor Săi: ’Mare 
este secerişul, dar puţini sunt lucrăto
rii! Rugaţi dar pe Domnul secerişului 
să scoată lucrători la secerişul Lui. ’ “

Carlos Puyol

Cuvintele din versetul 35 sunt o 
repetare a versetului 23 din capitolul 
4, care precede predica de pe munte. 
Sunt un rezumat al activităţii Dom
nului Hristos din cursul primei Sale 
călătorii în Galilea: Isus predica şi 
învăţa în sinagogi (cap. 5, 6 şi 7) şi 
făcea vindecări (cap. 8 şi 9).

Dar întregul pasaj (vers. 36-38) 
serveşte ca introducere unei alte 
predici, celei cu privire la misiunea 
celor doisprezece apostoli (cap. 10). 
în  mai multe manuscrise vechi, ca
pitolul 10 începe cu versetele 36-38 
din capitolul 9. De fapt, de aceste 
câteva versete depinde tot ce ur- 
mează. Dacă prima mare predică 
redată de Matei, predica de pe munte, 
a fost o „propovăduire“ a împără
ţiei, aceasta, a doua, este primul pas 
în întemeierea bisericii. In această 
cuvântare, Isus este de acord să-Şi 
împartă cu alţii şi slujba, şi puterea 
şi le cere ucenicilor Săi să vestească 
Evanghelia pe o scară mai largă. 
(John McKenzie, Evangelio segun 
San Mateo, Comentario San 
Jeronoimo, voi. III, pag. 207)

Cinci aspecte ale misiunii
Analiza acestui pasaj evi

denţiază cinci aspecte principale 
care privesc misiunea bisericii.

Primul aspect se referă la locul 
în care ar trebui să realizăm această 
misiune. Teritoriul: „Isus străbătea 
toate cetăţile şi satele1*.

în al doilea rând, raportul ac
tivităţii Domnului Isus ne ajută 
să înţelegem spre cine ar trebui 
să ne îndreptăm eforturile. Obiec
tivul: „Când a văzut gloatele... 
necăjite şi risipite, ca nişte oi care 
n-au păstor...“

De asemenea, în pasajul acesta 
găsim răspuns la întrebarea: De ce 
să lucrăm pentru mulţime? Moti

vul: „Când a văzut gloatele, I S-a 
făcut milă de ele...“

Un alt aspect important cu privire la 
misiune, în aceste versete, se referă
1 a cine sunt cei care trebuie să răspundă 
chemării. Lucrătorii: „M are este 
secerişul, dar puţini sunt lucrătorii! 
Rugaţi dar pe Domnul secerişului 
să scoată lucrători la secerişul Lui.“ 

în sfârşit, dacă privim cu atenţie 
în acest pasaj, putem înţelege cum 
trebuie să aducem la îndeplinire lu
crarea. Metode: „Isus ...învăţa în 
sinagogi, propovăduia Evanghelia 
împărăţiei şi vindeca orice fel de 
boală şi orice fel de neputinţă...“ 

Mă voi opri doar asupra acestor 
trei aspecte: obiectivul motivul şi 
lucrătorii.

Obiectivul nostru este 
lumea de astăzi

Expresia, ,când a văzut gloatele* * se 
repetă de mai multe ori în Evanghelia 
după Matei (5,1; 8,18; 14,14). Isus nu 
era nepăsător faţă de situaţia contem
poranilor Săi. Era aproape de ei. El 
Se întrupase ca să trăiască printre 
oameni, să Se facă părtaş la suferin
ţele lor şi să le aline durerile.

Misiunea presupune evaluarea 
adevăratei stări în care se află lumea 
în care trăim. Misionarul este un 
observator atent al mulţimii, sensibil 
la suferinţele lumii, solidar cu 
ceilalţi şi responsabil.

Dar, în continuare, Matei ne spune 
că, atunci când a privit mulţimile, 
Isus a văzut că „erau necăjite şi risi
pite, ca nişte oi care n-au păstor**.

în multe manuscrise, cuvântul 
tradus prin „necăjite** descrie pe 
cineva care a fost victima unui jaf, 
care este epuizat, înjosit, derutat.
Un exemplu biblic ar putea fi omul 
din pilda samariteanului milos, care 
„a căzut între nişte tâlhari, care l-au 
dezbrăcat, l-au jefuit de tot, l-au 
bătut zdravăn, au plecat şi l-au lăsat
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aproape mort“ (Luca 10,30). Ter
menul acesta este folosit de aseme
nea în legătură cu persoane care nu 
au nici un ideal sau o ţintă în viaţă, 
care nu au preţuire sau respect de 
sine, asemenea fiului risipitor, care 
era departe de casa tatălui său, ar
gat la porci (Luca 15,15).

Cuvântul tradus prin „risipite1* 
se referă la cei proscrişi, izolaţi 
sau însinguraţi, care şi-au pierdut 
sentimentul apartenenţei la o colec
tivitate demnă. „Se pare că mulţi
mile acestea erau atât de dezamă
gite şi se simţeau atât de părăsite, 
încât nu mai făceau nici un efort 
să-şi îmbunătăţească starea reli
gioasă. Credeau că nu mai au nici 
o nădejde.“ (Seventh-day Adventist 
Bible Commentary, voi. 5, pag. 372)

Expresia „ca nişte oi care n-au 
păstor1' este luată din 1 Regi 22,17. 
Probabil, răul cel mai mare este 
faptul că oamenii nu au conducă
tori care să exercite o influenţă 
pozitivă, ci mai degrabă sunt pe 
mâna unor hoţi care urmăresc 
doar interesele lor egoiste.

Descrierea mulţimilor din vre
mea Domnului Hristos prezintă 
multe imagini foarte apropiate de 
imaginea omului de astăzi.

Lumea occidentală este o lume 
a luminilor de neon şi a focurilor 
de artificii. Societatea occidentală 
trăieşte şi se hrăneşte cu înlocu
itori, cu surogate. Obişnuit cu lu
mini de neon şi cu focuri de 
artificii, omul modem a uitat Lu
mina adevărată. Jose Louis Gon- 
zâlez, un scriitor din Porto Rico, 
povesteşte, într-o lucrare numită 
„Ziua în care am devenit oameni 
noi“ , faimoasa pană de curent care 
a lăsat New York-ul fară electrici
tate câteva ore. El spune că, de pe 
terasa casei sale, s-au putut vedea 
din nou luna şi stelele, iar lucrul 
acesta i s-a părut ca un vis...

în lumea occidentală, mulţi 
trăiesc sub efectul unui soi de mi
raj, asemenea câinilor care sunt 
puşi să alerge după o momeală la 
care nu ajung niciodată.

Un psiholog spaniol, Enrique 
Rojas, a făcut această observaţie: 
„Omul modem a trecut de la anxie
tate la depresie psihică. O trăsătură a 
acestei tranziţii istorice este sporirea 
sentimentelor de melancolie, tristeţe 
şi chiar neîncredere, în societatea noas
tră. Melancolia este un sentiment al

golului interior, al decepţiei, al pier
derii curajului, un fel de oboseală 
de a mai trăi.“ (ABC, 8 aug. 1988)

în cartea sa intitulată La victoire 
des vaincus (Biruinţa învinşilor), 
binecunoscutul sociolog elveţian, 
Jean Ziegler, critică lumea occidentală, 
subliniind faptul că înţelepciunea 
poate fi găsită azi la populaţiile din 
lumea a treia, care au ştiut să păstre
ze o adevărată comoară de simboluri 
spirituale. „Oamenii cu stomacul 
gol“ , spune el, „care, de multă 
vreme, îşi exportă materiile prime 
în Occident şi în Nord, păstrează 
încă, în condiţile lor de mare sărăcie,
o comoară de simboluri în stare să 
le explice şi să le conducă viaţa... 
altfel spus, popoarele acestea 
foarte sărace cunosc cu mult mai 
mare precizie sensurile tainice ale 
vieţii." (Le Pas, 7 aug. 1989)

Aceasta explică de ce evangheli
zarea este mult mai eficientă în 
ţările lumii a treia decât în lumea 
secularizată a occidentului.

Dar care este situaţia socială, 
economică şi politică a popoarelor 
din lumea a treia? Care este situaţia 
femeilor şi a copiilor? Care este si
tuaţia lor din punct de vedere sani
tar şi educaţional? Ce se poate spune 
despre drepturile civile, despre in
stabilitatea politică, despre luptele 
tribale, despre masacrele şi genoci
durile care se produc în mijlocul lor?

Ce ar spune Domnul Hristos dacă 
ar vedea mulţimile de astăzi? Poate 
că tabloul s-a schimbat, dar reacţia 
învăţătorului ar fi aceeaşi. Dacă mi
siunea ţărilor occidentale a ajuns 
foarte grea şi este o provocare per
manentă pentru biserică, în lumea 
a treia misiunea este o necesitate 
presantă, o chemare care nu poate 
rămâne fără răspuns, o chemare la 
solidaritate şi responsabilitate.

Adresându-Se ucenicilor Săi, 
Domnul Isus le-a spus: „M are 
este secerişul...". El are o viziune 
realistă cu privire la lume. Perspec
tiva Sa asupra lumii nu este o 
utopie. El le-a dat ucenicilor Săi 
viziunea reală a situaţiei pe care 
aveau să o întâlnească în lume. 
Nimic nu este mai amăgitor decât 
interpretarea greşită a situaţiei ini
mii omului. Isus a vrut să-i cruţe 
pe ucenici de această decepţie.

Dar Domnul nu se opreşte la 
această evaluare tristă şi plină de 
compătimire a situaţiei mulţimilor.

El vede în ea o ocazie pentru 
biserică. El înlocuieşte cuvântul 
„obstacol" cu „ocazie". Acolo 
unde există cele mai mari nevoi 
ale lumii, unde toate sistemele 
omeneşti dau greş, iar tragediile per
sonale sau colective ajung inevita
bile şi unde planurile omeneşti 
sunt zadarnice, acolo încep posi
bilităţile lui Dumnezeu şi ale 
bisericii. De aceea, Domnul Hris
tos, văzând mulţimile necăjite şi 
risipite, fără nădejde şi fără păstor, 
a spus: „Mare este secerişul!“ 
Recolta este bogată, nu aşteaptă 
decât să fie secerată. Faptul că se
cerişul este mare este o încurajare.

Când plecă din parohia sa din 
Forfarshire, ca să lucreze la perife
riile oraşului Edinburgh, dr. Thomas 
Guthrie îşi dădu seama că nu are o 
misiune uşoară. Intr-o după-amiază 
înnorată, se afla pe Podul George al 
IV-lea şi privea la sărăcia şi mizeria 
din Cowgate. Străzile, ca o adevărată 
mlaştină, aerul greu, ceaţa apăsătoa
re, coşurile caselor strâmbe şi aco
perişurile pe jumătate distruse erau 
asemenea unei embleme a celor care 
locuiau aici. Câţiva oameni stăteau 
la ferestre deschise, care mai aveau 
doar câte o pânză în loc de geam. 
La colţuri de stradă, mame purtând 
în braţe copii murdari stăteau de 
vorbă. Ceva mai încolo, câţiva beţivi 
se certau. Totul mirosea urât, era 
dezgustător, respingător. Cuprins 
de nostalgie, Guthrie se gândea la 
fosta sa parohie şi se întreba ce ar 
putea face într-un astfel de oraş.

Deodată, simţi cum cineva îi 
puse mâna pe umăr. Surprins şi 
derutat, se întoarse şi întâlni 
zâmbetul doctorului Chalmers. 
închipuindu-şi cam ce putea fi în 
mintea lui Guthrie, acesta îi spuse: 
„Un minunat câmp de lucru pentru 
un pastor, nu-i aşa? Da, prietene, 
este un minunat câmp de lu p tă" .

Motive bune şi motive greşite
Este foarte important să ştim 

de ce şi pentru cine acceptăm misi
unea. Motivul va determina starea 
noastră de spirit, bucuria de a sluji 
şi reuşita finală. Dar pot exista 
motive bune şi motive greşite. Să 
începem cu cele greşite.

Marketingul religios. Anu
mite „tehnici de evanghelizare" 
seamănă cu un fel de marketing re
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ligios. De aici posibilitatea de a con
funda misiunea cu marketingul re 
ligios, ca şi cum credinţa sau nădej
dea ar fi produse care trebuie comer
cializate, vândute, pentru că oame
nii au nevoie de ele, pentru că exis
tă consumatori care le cumpără.

Prozelitismul. Promovarea 
creşterii bisericii este cumva un scop 
în sine? Prozelitismul are drept scop 
câştigarea de adepţi, realizarea de 
statistici bune. „Promovarea creş
terii bisericii*' este un eufemism.
Se ridică întrebarea: Este creşterea 
bisericii un motiv bun? Creşterea 
bisericii este rezultatul, urmarea 
îndeplinirii misiunii, nu motivul ei.

Sursă de venituri: misiunea 
ar putea fi privită ca fiind o aface
re, o întreprindere religioasă.

Este adevărat că biserica are ne
voie să-şi sporească veniturile, mij
loacele materiale şi personalul, ca să 
acopere un câmp mai larg de acti
vităţi. Dar biserica nu este o întreprin
dere cu caracter religios, iar mi
siunea bisericii nu este o afacere. 
Nici acesta nu este un motiv bun.

O datorie care trebuie înde
plinită. Misiunea care ia naştere 
numai din obligaţie, teamă sau 
constrângere morală nu vine din- 
tr-un motiv bun. Mai devreme 
sau mai târziu, va apărea revolta 
şi apoi renunţarea. °

„împlinirea misiunii în spiri
tul lui Hristos şi al bisericii Sale 
este în totală contradicţie cu toate 
formele de propagandă care vor să 
convingă, dar nu reuşesc; care pa
ralizează; care se impun prin forţă, 
supun şi înrobesc, în loc să elibe
reze; care stârnesc, împing, pre- 
dispun, încântă, lucrează cu mijloa
cele magiei, dar nu exercită o in
fluenţă pozitivă; care surprind şi 
fascinează, dar nu aduc lumină. Ea 
este în contradicţie cu orice formă 
de propagandă care se foloseşte 
de simplificări, generalizări, repetiţii 
şi care apelează mai degrabă la sen
timente decât la gândire şi raţiune, 
care se adresează mulţimilor, fără 
să ţină seama de motivele individu
lui. într-un cuvânt, este în opoziţie 
cu orice formă de propagandă care 
se slujeşte de mijloace nespirituale, 
necreştineşti. împlinirea misiunii 
este în contradicţie şi cu activitatea 
care nu produce ucenici ai Domnu
lui Hristos, ucenici misionari. Misi
unea cere excluderea totală a per
soanei misionarului. înainte de

orice altceva, misiunea este slujire 
(Th. Ohm, Miinster, articolul 
„Mision“ , în Conceptos Generăles 
de la Teologia, voi. II, pag. 62)

Să privim în continuare asupra 
motivelor bune pentru care accep
tăm misiunea.

Lui Isus „I S-a făcut milă“ de 
mulţimi (Mat. 9,36).

Expresia aceasta apare de opt 
ori în Evanghelii. Totdeauna este 
folosită cu privire la Isus, la atitudi
nea Sa faţă de oameni: de cinci ori, 
după ce El a văzut starea mulţimii, 
şi de trei ori, când stătea în faţa 
durerii anumitor persoane (Mat. 
14,14; 15,32; 20,34; Marcu 6,34; 
Luca 7,13; Ioan 11,34). Isus a ve
nit în lume din iubire şi compasi
une, şi tot datorită iubirii şi 
compasiunii a fost dispus să fie pi
ronit pe cruce. Iubirea şi compasi
unea trebuie să fie adevăratul 
motiv şi pentru misiunea bisericii.

Compasiunea înseamnă simpa
tie, solidaritate, identificare. Numai 
iubirea, solidaritatea, compasiunea 
sunt în stare să accepte sacrificiul 
şi lipsurile şi să facă eforturi stăru
itoare. Numai iubirea ştie să creeze 
ocazii şi să lucreze pentru alţii, 
fără să se plângă sau să se întrebe 
cât costă. „Dragostea... acoperă to
tul, crede totul, nădăjduieşte totul, 
suferă totul...“ (1 Cor. 13,7)

Iată ce spune sora White despre 
compasiunea pentru cei aflaţi în 
suferinţă:

„Printre noi, doar un mic număr 
are inima cu totul de partea Răscumpă
rătorului, în această solemnă lucrare 
finală. Nu există decât a zecea parte 
din compasiunea pe care ar trebui 
să o avem pentru sufletele care nu 
sunt încă salvate. Foarte mulţi nu au 
fost încă avertizaţi, dar sunt foarte 
puţini aceia dintre noi care au sufi
cientă simpatie pentru a face tot ce 
este necesar ca aceste suflete să fie 
câştigate pentru Hristos“ (Slujitorii 
Evangheliei, ed. spaniolă, pag. 121).

Iubirea lui Hiistos ne constrân
ge - un motiv etic. Iubirea lui Hris
tos ne constrânge, ne determină, vor
beşte conştiinţei noastre, ne câşti
gă sufletul împietrit de egoism. Dar 
mai este un fel de iubire pentru 
Domnul Hristos - o iubire activă, 
care ne determină să facem voia 
Sa, să călcăm pe urmele Sale, să-L 
ascultăm. Nu obligaţia sau frica, ci 
iubirea ne face să devenim urmaşi 
ai lui Hristos în lumea aceasta.

Ura fa ţă  de păcat - un motiv 
teologic. Acceptarea misiunii în
credinţate de Domnul Hristos este un 
mod de a ne dovedi ura faţă de păcat 
şi faţă de urmările sale. Noi nu vrem 
să avem de-a face cu păcatul, nu vrem 
să-i găsim justificări, nici să-l accep
tăm ca pe un fapt împlinit. Noi urâm 
păcatul. I-am declarat război în lu
mea aceasta. Suntem nişte non-con- 
formişti, revoltaţi împotriva răului, 
vrăjmaşi ai păcatului. Ne-am orga
nizat ca să-i smulgem din puterea 
păcatului pe cei înrobiţi de el.

Recunoştinţa fa ţă  de Dum
nezeu - un motiv spiritual. La fel ca 
iubirea, recunoştinţa este urmarea 
faptului că L-am cunoscut, că am 
primit mântuirea Sa, că am descope
rit planurile Sale cu noi. îi aducem 
recunoştinţa noastră şi ne arătăm 
iubirea faţă de El, străduindu-ne 
să-i facem şi pe alţii să ajungă să 
se bucure de aceste privilegii.

încheierea lucrării lui Dum
nezeu - un motiv escatologic. Pen
tru noi, ca adventişti, acesta este un 
motiv foarte important, pentru că 
ştim că timpul este scurt şi că Dom
nul Hristos va reveni când biserica 
îşi va încheia lucrarea care i-a fost 
încredinţată - aceea de a vesti 
Evanghelia în toată lumea.

Propria mântuire - un motiv 
personal. Nu există alt mijloc mai 
eficient de a păstra o legătură vie 
cu Dumnezeu decât a fi slujitorii 
Săi în lumea aceasta. Să ajuţi oa
menii să-L găsească pe Domnul 
Hristos este o experienţă unică din 
punct de vedere spiritual.

„Cei care nu fac nimic pentru 
Hristos sunt în mare primejdie. Harul 
lui Dumnezeu nu va rămâne multă 
vreme asupra sufletului celui care, 
având mari privilegii şi ocazii, 
tace.“ (Sfaturi pentru servicii 
creştine, ed. spaniolă, pag. 113)

Cine sunt cei care vor înde
plini misiunea

Spuneam că Domnul Hristos 
avea o viziune absolut realistă asu
pra misiunii. Situaţia lumii în care 
trebuie să lucrăm este disperată, dar 
tocmai din cauza aceasta secerişul 
este mare. Domnul schimbă eventu
alele obstacole în ocazii pentru 
biserică.

La fel de realistă este şi vizi
unea Sa asupra bisericii: „Puţini 
sunt lucrătorii...“ Da, El spune că
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secerişul este mare, dar, în acelaşi 
timp, recunoaşte că sunt puţini 
lucrători. Puţini erau atunci, puţini 
sunt şi astăzi. Chiar înainte de a-i 
trimite pe cei doisprezece în prima 
misiune, erau câţiva, o mână de 
oameni. Iar astăzi, când lucrarea 
este pe sfârşite, lucrătorii sunt la 
fel de puţini. Nevoia noastră cea 
mai mare este să înmulţim numă
rul lucrătorilor pentru Hristos din 
rândurile noastre.

Când biserica va ajunge să 
înţeleagă că misiunea este pentru 
toţi, nu doar pentru pastori şi evan- 
ghelişti, când majoritatea membri
lor bisericii vor fi pregătiţi pentru 
evanghelizare şi se vor angaja în 
acţiuni precise în favoarea predicăm 
Evangheliei, abia atunci biserica 
va înainta spre încheierea lucrării 
şi spre revenirea Domnului Hristos. 
Sora White a spus foarte clar:

„Fiecare ucenic se naşte în 
împărăţia lui Dumnezeu ca misionar. 
Acela care bea din apa vie devine 
un izvor de viaţă. Primitorul devine 
dătător. Harul lui Hristos în suflet 
este ca un izvor în pustie, curgând 
pentru a-i răcori pe toţi şi făcându-i 
pe cei gata să piară doritori să bea 
din apa vieţii.“ (Hristos, Lumina 
lumii, ed. 1997, pag. 149)

„Lucrarea lui Dumnezeu pe pă
mântul acesta nu va fi încheiată pâ
nă când bărbaţii şi femeile care al
cătuiesc biserica noastră nu vor por
ni la lucru şi nu îşi vor uni efortu
rile cu cele ale predicatorilor şi ale 
slujbaşilor bisericii.11 (Sfaturi pen
tru servicii creştine, ed. span., pag. 86)

Ar trebui să avem o viziune 
mai largă în privinţa chemării la 
slujire şi să nu o limităm doar la cei 
care au fost chemaţi să-şi consacre 
viaţa ca slujitori ai Evangheliei. Chiar 
la botez, fiecărui credincios îi este 
adresată chemarea de a fi misionar. 
Cu toţii suntem misionari.

Iar noi, pastorii, ar trebui să res
pingem noţiuni precum „elită**, „ierar- 
hie“ , „salariat” şi „pastor în mod 
exclusiv". Noi, pastorii, nu ar tre
bui să ne considerăm un cerc închis 
al colegilor, ci, din contră, să-i luăm 
ca asociaţi, în îndeplinirea misiunii 
bisericii, pe membrii care pot lucra 
împreună cu noi. Dar nu facem aşa.

„Lucrarea lui Dumnezeu suferă 
de o întârziere considerabilă din 
cauza unei condamnabile lipse de 
credinţă în planul de a-i asocia pe

membrii bisericii la înaintarea 
eficientă a lucrării.11 (Review and 
Herald, 16 iulie 1885)

Domnul lsus i-a îndemnat pe 
ucenicii Săi: „Rugaţi dar pe Dom
nul se c e rişu lu i.(M a t. 9,38)

lsus le-a spus ucenicilor că tre
buie să se roage, lucru pe care l-a 
făcut şi El însuşi înainte de a-i 
alege pe cei doisprezece (Luca 
6,12.13). Când lucrurile par des- 
curajante, trebuie să-L rugăm pe 
Domnul secerişului să trimită 
lucrători la secerişul Său.

Da, pentru că Domnul se
cerişului este Dumnezeu. Pentru 
El, în slujba Sa şi pentru onoarea 
Sa este secerată recolta. El este cel 
care hotărăşte totul cu privire la misi
une: unde şi când trebuie să lucreze 
lucrătorii şi cât timp. Pentru cei 
care s-au hotărât să-L slujească pe 
Domnul secerişului este liniştitor 
să ştie că El este la cârmă, că El 
conduce, că secerişul este al Său, 
nu al nostru, şi că El va face tot ce 
este mai bine pentru acest seceriş.

D ar succesul secerişu lu i 
depinde de rugăciune? Nu de 
acţiune? Mulţi au mai multă 
încredere în planuri, metode şi 
comitete decât în rugăciunile pe 
care I le-am putea adresa Tatălui.

Realitatea este că biserica sau 
comunitatea care se roagă trăieşte în 
strânsă comuniune cu Dumnezeu. 
Prin rugăciune, ea aude chemarea 
din partea lui Dumnezeu, primeşte 
putere şi viziune asupra lucrării.
Ea va fi condusă de Duhul Sfânt.

Biserica ai cărei membri se 
roagă este o biserică activă, care 
dă lucrători. Ea răspunde chemă
rilor divine şi nevoilor lumii.
Este o biserică stăruitoare şi 
răbdătoare , ch iar a tu n c i când 
lucrarea ajunge greu de făcut.

Dumnezeu vrea să scoată 
lucrători la secerişul Său. Pentru 
că secerişul este mare, biserica tre
buie să se roage Tatălui. Dar 
rugăciunea nu are ca scop princi
pal să-L informeze pe Tatăl de un 
lucru pe care El nu l-ar putea afla 
pe altă cale. Rugăciunea nu are 
nici pretenţia de a insista pe lângă 
Dumnezeu să facă ceva ce altfel 
nu ar face. Rugăciunea are sco
pul să pregătească inima şi m in
tea noastră  ca să fim  în  stare 
să conlucrăm cu Dumnezeu. 
Biserica trebuie să se roage şi,

după ce s-a rugât, să pornească 
în credinţă la lucru, pentru înche
ierea misiunii sale.

Când a început Reforma, care 
avea să zguduie lumea, Luther şi-a 
deschis inima faţă de un prieten de 
la mănăstire, pe nume Myconius. 
Acesta i-a răspuns că modul cel 
mai bun de a ajuta Reforma era să 
rămână în mănăstire şi să se roage 
pentru lucrarea pe care urma să o 
facă Luther. Aşa s-au despărţit. în 
liniştea chiliei sale, Myconius se 
ruga zi după zi pentru prietenul 
său. Dar, de la o vreme, se simţea 
neîmpăcat. Vedea că e prea uşor 
doar să se roage şi să-l lase pe Mar
tin singur. într-o noapte, avu un vis 
neobişnuit. îl văzu pe Mântuitorul, 
care îi spunea: „Vino după Mine“ , 
şi L-a urmat. Hristos l-a dus pe vâr
ful unui munte şi i-a arătat cu dege
tul spre răsărit. Myconius a putut 
atunci să vadă o câmpie pe care păş
teau mii de oi, păstorite de un singur 
păstor, şi acesta era Luther. Apoi, 
Domnul îi spuse să se uite spre apus, şi 
Myconius a putut vedea un câmp 
imens, în care grâul auriu era bun de 
secerat şi nu era decât un singur se- 
cerător care muncea, încercând să 
strângă recolta; iar secerătorul acesta 
era prietenul său, Luther. Atunci 
Myconius s-a trezit şi şi-a spus: „Gata, 
nu mai pot sta în chilie să mă rog, 
lăsându-1 pe Martin să lucreze sin
gur. Holdele trebuie secerate şi oile 
trebuie păscute.“ Şi, sculându-se 
din pat, a plecat din mănăstire.

Să ne rugăm Domnului ca El să 
trimită cu putere lucrători pentru 
secerişul Său. Te-ai gândit deja pe 
cine va trimite? Nu ar trebui să fii 
şi tu unul dintre cei trimişi? Te-ai 
hotărât să-ţi consacri viaţa în lucra
rea Sa? Astăzi este o zi deosebită 
de consacrare. Calea spre încheie
rea lucrării a fost deschisă. Nu sta 
doar să te rogi! După ce te-ai ridi
cat de la rugăciune, vino şi priveşte, 
împreună cu Domnul tău, „holdele, 
care sunt albe acum, gata pentru se
ceriş4* (Ioan 4,35). Şi răspunde şi 
tu astăzi la fel ca profetul: „Iată-mă, 
trimite-mă“ .

Carlos Puyol este secretarul Divizi- 
uniiEuro-A frica. Acest articol 
este rezum atul uneia dintre pre
dicile sale cu ocazia Adunărilor  
generale ale conferinţelor din 
ţara noastră , aprilie 1998.

T raducere  de A lin a  Badea
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P
e îista sa de eroi, istoria reţine doar nume

le acelora care se disting prin fapte şi bra

vuri neobişnuite ale virtuţilor active, ca: 

iniţiativa, elocinţa, curajul, jertfirea...Viaţa de zi cu 

zi, însă, abundă parcă tn situaţii care, dimpotrivă, su

prasolicită virtuţile pasive şi mai puţin izbitoare, pre

cum: pacea, îndelunga răbdare, credincioşia, blânde

ţea, înfrănarea poftelor... Eroii Marii Lupte spirituale 

şi invizibile biruie tocmai cu aceste arme smerite.

Caracterul contradictoriu, divin-uman, al 

bisericii te va confrunta cu îndoieli şi întrebări se

rioase. Este bine să-ţi verifici acum, „la rece“, te

meiurile Organizaţiei. Eroi sunt doar cei care se 

disting prin  credincioşie în orice vreme.

Despre organizaţie, alegeri şi slu jbe

• Prima reacţie fa ţă  de ideea de organi
zaţie este de neplăcere şi împotrivire. în pri
mul rând, pentru că egoismul şi ne-iubirea 
fir ii noastre păcătoase ne mână la izolare şi 
individualism. Apoi, pentru că experienţa 
noastră din societate ne-a dus la neîncredere 
faţă de însăşi ideea de organizaţie.

•  Ce înseamnă ea? A  strânge laolaltă 
părţile într-un întreg unitar, pentru atinge
rea unui scop unic.

• Vezi? Organizaţia este chiar în planul 
de mântuire: ,$pre a-Şi uni iarăşi într-unul, 
în Hristos, toate lucrurile: cele din ceruri şi 
cele de pe pământ“ (Efes. 1,10)!

• „Organizaţie" vine de la „organism". 
Aceasta e chiar ilustraţia apostolului Pavel, 
când compară organizaţia cu un trup cu 
multe şi felurite mădulare (1 Cor. 12,12-31). 
Asta înseamnă că tu, un „deget", n-ai acces la 
„Cap“ (Hristos), decât fiind „în trup"!

• Organizaţia bisericii este divină, prin fap 
tul că a hotărât-o şi a inventat-o El: „El a dat 
pe unii apostoli, pe alţi prooroci... evanghe- 
lişti, păstori şi învăţători..." (Efes. 4,11.12).

• Dar, ca şi Hristos cel întrupat, orga
nizaţia este şi umană, prin faptul că o rea
lizează omul, cu tot concursul slăbiciunilor 
sale: limitare, autoritarism, subiectivism, 
părtinire... şi câte altele!

• în Vechiul Testament, organizaţia l-a dat 
m ultă ,frătaie de cap“ lui Dumnezeu: Aaron, cu 
„viţelul“ (Exod 32), cele 12 iscoade, cu „ma
nipularea“ (Num. 13), Core, Datan şiAbiram, 
cu „democraţia“ (Num. 16,1-3), Ghedeon, cu 
„apostazia“ (fud. 8,27); fiii lui Eli, cu „abuzu
rile“ (1 Sam. 2,12-22) etc... Şi totuşi, nici gând 
să renunţe la ea! De ce? Pentru că organizaţia 
face parte din natura împărăţiei cerurilor (uni
tate perfectă) şi derivă din natura Lui (dragos
tea). Cine vrea să fie cu El în ceruri trebuie să 
înveţe încă de aici lecţia unităţii, chiar atunci 
când doare sau nu convine.

• Oricât de defectuos ar părea că funcţi
onează la un moment dat organizaţia, El nu 
acceptă nici o contestare a ei: Exemplu: 1 Sa- 
muel 8,3-8, când Israel contestă organizaţia în 
vigoare (de tipul „judecători"). Argumentul 1: 
„Samuel e bătrân" - corect! Argumentul 2: 
„Fiii tăi nu calcă pe urmele tale" - corect! Con
cluzie: ,£>ă-ne o altă organizaţie: un împărat" 
-fa ls! Şi Domnul zice: , f e  Mine Mă leapădă, 
ca să nu mai domnesc peste ei" (vers. 7).

• Cine contestă organizaţia nu contestă 
pe păcătoşii puşi în funcţie pentru o vreme, 
ci pe Dumnezeu, Dătătorul organizaţiei şi 
Capul ei.

• Zicea cineva: ,JDumnezeu are nevoie de 
organizaţie cum are El nevoie de zecimea 
noastră! Iar dacă totuşi le cere pe amândouă, 
este doar pentru formarea omului păcătos, 
pentru care ele acţionează ca nişte ’ateliere’."

• Desigur, Domnul ar putea conduce biseri
ca şi singur, fără om. Dar, pentru că l-a înzes
trat cu puterea de alegere, El nu vrea să condu
că fără participarea omului. Dumnezeu rându
ieşte cadrul, iar omul - să aleagă el pe cine vrea.

• Dacă a ales bine, omul exersează să se 
supună şi să acţioneze coordonat. Dacă a ales 
rău, învaţă răbdarea, nădejdea şi iubirea 
celui greşit. Grozavă lecţie...

• „Unii au înaintat ideea că, pe măsură ce ne 
apropiem de încheierea timpului, fiecare copil al 
lui Dumnezeu va acţiona independent de orice or
ganizaţie religioasă. Dar am fost instruită de 
Domnul că, în lucrarea Lui, nu există ca fiecare 
om să acţioneze independent... O, cât s-ar mai 
bucura Satana dacă ar reuşi în eforturile sale să 
dezorganizeze lucrarea, într-o vreme când orga
nizaţia temeinică este esenţială şi va fi  cea mai 
mare putere împotriva falselor mişcări..." (Ellen 
Whife.Testimonies to Ministers, pag. 489).
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Bărbatul şi femeia au fost 

creaţi după chipul lui Dumnezeu, 

cu individualitate, cu putere şi li

bertate de a gândi şi a acţiona. 

Deşi creaţi ca fiinţe libere, fiecare 

dintre ei reprezintă o unitate in

divizibilă a trupului, a minţii şi a 

sufletului şi depinde de Dumnezeu 

în ce priveşte viaţa, suflarea şi toate 

celelalte. Când primii noştri părinţi 

au călcat porunca lui Dumnezeu, 

ei au tăgăduit, de fapt, dependenţa 

lor de Dumnezeu şi au pierdut 

statutul de reprezentanţi ai Săi 

pe pământ Chipul lui Dumnezeu 

din ei a fost denaturat şi au ajuns 

supuşi morţii. Urmaşii lor au parte 

de această natură degradată şi de 

consecinţele ei, născându-se cu slăbi

ciuni şi cu înclinaţii s p e  rău. Dar 

Dumnezeu, în Domnul Hristos, a 

împăcat lumea cu Sine şi, prin Du

hul Său, reface chipul Făcătoru

lui lorîn oamenii muritori, care se 

pocăiesc. Creaţi pentru slava lui 

Dumnezeu, ei sunt chemaţi să-L 

iubească, se se iubească unii pe alţii 

şi să aibă grijă de mediul natural 

în care trăiesc ( Gen. 1,26-28;

2,7; Ps. 8,4-8; Fapte 17,24-28; 

Gen. 3; Ps. 51,5; Rom. 5,12-17;

2 Cor. 5,19.20; Ps. 51,10; 1 Ioan 

4,7.8.11.20; Gen. 2,15.)

Puncte fundamentale, 7

IA Cine suntem...
nţelegerea naturii umane trebuie să înceapă cu adevărul că Dumnezeu 
este iubire. în consfătuire iubitoare, cele trei persoane ale Dumnezeirii 
au ales să ne facă asemenea Lor: fiinţe cu voinţă liberă, în stare să gândeas

că, să ia decizii morale şi să se unească una cu alta în iubire (romantică, filială sau 
spirituală). A fi om înseamnă a fi împuternicit de Dumnezeu pentru a gândi şi a 
acţiona în conformitate cu voinţa umană, precum şi cu cea divină. Pentru toţi 
a fost stabilit idealul ca aceste voinţe să se armonizeze în mod desăvârşit, aşa 
încât împlinirea voinţei noastre să însemne, de fapt, împlinirea voinţei divine.

Aspectul colaborării în lucrarea creaţiunii ni se aduce la cunoştinţă atunci 
când ni se dă posibilitatea să „tragem cu urechea** la acordul celor trei per
soane ale Dumnezeirii, cu privire la o hotărâre importantă: „Să facem om 
după chipul Nostru** (Gen. 1,26). Raportul din Genesa 1 subliniază intenţia 
Trinităţii, chiar de la început, de a crea bărbat şi femeie. Genesa 2 ne spune 
că bărbatul a fost creat din ţărână. El n-a fost creat prin Cuvânt, asemenea 
celorlalte entităţi ale creaţiunii. Adam a fost „făcut**, expresia aceasta venind 
din cuvântul ebraic yatsar, care înseamnă „a da formă, a modela, a forma 
[ca în olărie] “ . Cu alte cuvinte, suntem lucrarea de artă a lui Dumnezeu!

Creaţi bărbat şi femeie
Bărbatul şi femeia au fost creaţi diferiţi, dar egali. Mai mult decât 

atât, datorită deosebirii dintre ei, erau dependenţi şi complementari unul 
faţă de altul. Eva a fost creată din pământ în mod indirect, prin inter
mediul uneia dintre coastele lui Adam, ceea ce subliniază faptul că ei se 
completează unul pe altul, în cadrul relaţiei de iubire.

Crearea lor după chipul lui Dumnezeu exprima atât individualitate, cât 
şi relaţie, aşa cum Dumnezeu este, în acelaşi timp, unul singur şi o plurali
tate a trei persoane. Pluralitatea umană garanta exercitarea iubirii, iar iubi
rea trebuia să caracterizeze relaţia dintre cei doi. Este important, deci, că 
Dumnezeu l-a făcut pe Adam să doarmă în timp ce a fost creată femeia. 
Crearea femeii, ca şi cea a bărbatului, trebuia să aibă loc prin voinţa expresă 
a lui Dumnezeu - pentru împlinirea scopului Său şi spre slava Sa. Numai 
după căderea în păcat, echilibrul stabilit de Dumnezeu în relaţia dintre băr
bat şi femeie a fost aruncat în haos. Chiar în aceste condiţii, planul de mân
tuire restabileşte reciprocitatea şi complementaritatea în toate relaţiile uma
ne, prin învăţătura despre unitatea în Domnul Isus Hristos (vezi Gal. 3,28).

Unitate în pluralitate
Fiecare om reprezintă o unitate organică a corpului, sufletului şi spiritu

lui. La creaţiune, bărbatul şi femeia au fost făcuţi din ţărână şi apoi umpluţi cu 
„suflare de viaţă** (spirit). Rezultat a fost „un suflet viu“ (Gen. 2,7).

Expresia „suflet viu“ arată că existenţa umană este rezultatul unirii cor
pului fizic cu suflarea de origine divină. „Suflet** se referă aici la fiecare 
om care există în individualitatea sa, ca o unitate de viaţă distinctă, unică. 
Sufletul, departe de a fi o parte din om, constituie însăşi persoana. Prin 
„suflet**, atunci când îl deosebim de „spirit**, se poate înţelege acea parte 
a naturii omului, care se exprimă prin instincte, emoţii şi dorinţe.

Al treilea constituent al trinităţii (trup, suflet, spirit) din care se compune 
omul este „spiritul**. In 1 Tesaloniceni 5,23 etc., ,,duh“ , sau „spirit**, poate fi 
înţeles ca reprezentând „înaltul principiu al inteligenţei şi al gândirii**, cu care 
a fost înzestrat omul şi cu care Dumnezeu poate comunica prin Duhul Său.

Riscurile iubirii
Este imposibil de imaginat un plan mai frumos decât cel schiţat în 

capitolul 1 şi în prima jumătate a capitolului 2 din Genesa: Bărbatul şi fe
meia, creaţi după chipul fizic şi moral al unui Dumnezeu iubitor.

De ce a dorit Dumnezeu să creeze asemenea fiinţe, dacă a ştiut că îşi 
pot folosi libertatea de alegere ca să-L respingă? însuşi caracterul lui 
Dumnezeu, iubirea Sa infinită, pretindea un asemenea act. Iubirea doreşte 
cu ardoare să comunice, dăruind şi primind, şi, cu cât comunică mai mult, 
cu atât mai mult simte nevoia să împărtăşească această comuniune.

Dar, din cauza răutăţii unei fiinţe îngereşti decăzute, principiul egoismu
lui şi al izolării a ajuns să-l înlocuiască pe cel al iubirii, în inima oamenilor. Luci-
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...Taina creării noastre şi a 
destinului nostru

fer, îngerul cu funcţia cea mai înaltă, a devenit Satana, cel de la care a pornit 
păcatul pe pământ. Satana a fost cel care, sub forma unui şarpe seducător, a 
strecurat în mintea Evei, în Eden, gândul că ea nu are nevoie de relaţia cu Dum
nezeu. Ar putea fi mai fericită, i-a sugerat el, în afara acestei relaţii chinuitoare.

Gânduri asemănătoare au fost strecurate şi în mintea lui Adam, atunci când
i s-a oferit ocazia să-şi folosească voinţa. In cele din urmă, el a luat hotărârea 
conştientă să renunţe la legământul de iubire nescris, dar clar înţeles, în care se 
aflau el şi Eva faţă de Dumnezeu şi unul faţă de altul. O dată ruptă, relaţia lor 
de încredere şi admiraţie reciprocă s-a spulberat în teamă, neîncredere şi în
vinuiri reciproce. Iar pe măsură ce vinovăţia lor crescândă îi făcea să caute un 
ţap ispăşitor, au ajuns să privească spre Dumnezeu cu teamă şi dispreţ.

Păcatul distruge relaţiile
Păcatul a fost, deci, şi continuă să fie întreruperea voită a unei relaţii de 

iubire cu Dumnezeu. Deoarece „Dumnezeu este iubire“ (1 Ioan 4,8), ru
perea relaţiei dintre noi şi El înseamnă intrarea noastră involuntară pe o 
cale a lipsei de iubire, care duce în cele din urmă la moarte morală şi fizică. 
Dar mai întâi vine moartea morală. Ea se manifestă printr-o mulţime de 
gânduri, dorinţe şi comportamente care nu doar că sunt nedemne de oameni 
făcuţi după chipul lui Dumnezeu, dar lucrează împotriva propriei lor sănă
tăţi mintale şi morale şi distrug toate relaţiile, cu oamenii şi cu Dumnezeu.

Ce altă speranţă putea exista pentru cei doi oameni vinovaţi, decât să ac
cepte rezultatele dezastruoase, inevitabile, ale hotărârilor lor? Dar „Mielul 
care a fost junghiat de la întemeirea lumii“ (Apoc. 13,8) a răspuns la 
această întrebare. Făgăduinţa refacerii, pe care au primit-o în ceasul celei mai 
disperate nevoi, le-a fost transmisă şi urmaşilor lor: „Vrăjmăşie voi pune în
tre tine şi femeie, între sămânţa ta şi sămânţa ei. Aceasta îţi va zdrobi capul, 
şi tu îi vei zdrobi călcâiul" (Gen. 3,15). Sămânţa femeii, Isus Hristos, Fiul 
lui Dumnezeu, avea să vină să vindece legătura de iubire dintre om şi Dum
nezeu şi dintre om şi semenii săi, care fusese distrusă.

Drumul înapoi la iubire
Iertarea din partea lui Dumnezeu face posibilă iertarea de către om şi refacerea 

durabilă: „Dumnezeu era în Hristos, împăcând lumea cu Sine“ (2 Cor. 5,19). 
Dar cum ajunge natura umană degradată să simtă nevoia de mântuire şi de vinde
care? Pilda fiului risipitor ilustrează mântuirea noastră prin Domnul Hristos. Fiul 
mai tânăr al generosului tată se hotărâse să-şi ceară moştenirea şi plecase cu ea 
într-o ţară străină, să trăiască aşa cum îi place. Izolându-se tot mai mult de sine 
şi de alţii, prin modul său de viaţă depravat, ajunse la o crescătorie de porci. Se 
simţea flămând şi abandonat. Când îşi veni în fire, primul gând i se îndreptă 
spre o persoană - tatăl său iubitor. De ce? Pentru că iubirea şi viaţa au de-a face 
cu relaţiile. Pentru a rupe o relaţie de iubire, trebuie aduse la tăcere conştiinţa 
şi integritatea morală. Opusul păcatului nu este doar sfinţenia, ci refacerea 
completă a întregii fiinţe; nu doar neprihănirea, ci relaţiile corespunzătoare.

Starea sa disperată l-a făcut pe fiul risipitor să înceapă să se gândească 
la tatăl său. Dar, de fapt, chemarea lui Dumnezeu prin suferinţă îl făcuse 
să-şi reconsidere viaţa. Aşa ne câştigă Dumnezeu, convingându-ne în mod 
iubitor şi perseverent, prin glasul conştiinţei, prin întâmplări tragice, prin 
frumuseţea artistică sau muzicală, prin bunătatea cuiva - prin orice mijloc 
care ne-ar putea trezi din letargia păcatului.

Prin Domnul Isus, iubirii i se dă locul său de drept, în centrul existenţei şi 
al fiinţei omului, iar trinitatea umană, formată din corp, suflet şi spirit, ajunge 
la o sincronizare perfectă cu Trinitatea divină. Trinitatea divină, la rândul Său, lu
crează neîncetat în scopul păstrării acestei armonii în om şi în relaţiile acestuia cu 
alţii. Există un singur legământ, şi acesta este legământul veşnic al iubirii. El 
ne învaţă că, dacă suntem dispuşi, prin lucrarea iubirii lui Dumnezeu în viaţa noas
tră, fiecare dintre noi se poate bucura de o fire nouă, alimentată de iubirea divină 
şi care aduce la îndeplinire poruncile acestei iubiri în viaţa zilnică.

înnoirea naturii umane nu este lucrarea oamenilor, ci a lui Dumnezeu, 
Cel care a creat viaţa şi iubirea. Supunerea zilnică a voinţei, prin credinţă, 
este singura „lucrare" necesară ca să primim binecuvântarea iertării, a 
vindecării şi a refacerii depline.

Alegeţi răspunsurile corecte:

1. Expresia cea mai înal
tă a chipului divin în om o 
reprezintă:

a. fap tu l că om ul este o 
f iin ţă  p e rso n a lă  şi are o form ă 
personală .

b. puterea de alegere, liberta
tea de a gândi şi acţiona în arm o
nie cu principiile m orale divine.

c. posibilitatea de a-L iubi pe 
D um nezeu cu toată inim a, cu  tot 
sufletu l, cu toa tă  p u te rea  şi cu 
to t cugetu l nostru  şi de a-i iubi 
pe sem eni, ca pe noi în şine .

d. fap tu l că  om ul este n ep ri
h ăn it şi sfânt.

2. După ce Dumnezeu l-a 
făcut pe om „din ţărâna pămân- 
tului“ şi „i-a suflat în nări su
flare de viaţă“ :

a. omul a primit un suflet viu, 
dar muritor.

b. sufletul omului a fost ne
muritor, iar când omul moare, su
fletul lui se întoarce la Dumnezeu.

c. omul a devenit un suflet 
viu, adică o fiinţă vie, o persoană.

d. omul ar fi prim it darul ne
muririi, dacă ar fi răm as ascultător 
de Dumnezeu.

3. Raportul biblic despre 
originea pământului şi a neamu
lui omenesc, din Genesa:

a. este in terpretat de scriitorii 
B ibliei ca fiind  istorie literală, 
ceea ce exclude interpretarea sa 
ca fiind  o alegorie sau un mit.

b. poate fi arm onizat cu teo
ria  evoluţionistă, dacă ţinem  
cont de stadiul actual al ştiinţei.

c. prezintă neascultarea de 
D umnezeu ca fiind cauza unei is
torii lungi a degradării naturii 
umane, ducând spre autodis
trugerea omenirii, în  contrast cu 
susţinerea evoluţionistă despre o 
istorie a ascensiunii omului.

4. Singura speranţă a 
omenirii căzute în păcat este:

a. să accepte invitaţia lui D um 
nezeu de a intra în  legământul ha
rului Său, un legăm ânt al iubirii, 
prin credinţa în  D om nul Isus.

b. încrederea în  rolul m e
sianic al tehnologiei m odem e şi 
al progresului ştiinţific.

c. un secret pe care au 
m enirea să-l descopere, probabil, 
doar generaţiile viitoare.

Răspunsuri corecte:
1. c; 2. c, d; 3. a, c; 4. a
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A

I
ntr-o seară, probabil pe 1 ianuarie 1881, laBattle 
Creek, Michigan, James White o ridică pe soţia sa 
şi o duse la trăsura care îi aştepta. Sora White era 
răcită şi nu putea vorbi decât în şoaptă, dar fusese pro

gramată să vorbească la adunarea din seara aceea.
Când sosiră, James White înaintă încet pe cu

loarul dintre rânduri, în timp ce soţia sa, spriji- 
nindu-se de braţul lui, păşea de parcă fiecare pas 
îi producea suferinţă. Ajunşi la amvon, el o ajută 
să se aşeze. Deschise serviciul divin şi rosti 
câteva cuvinte, apoi o ajută să se ridice.

Sora White se prinse de amvon cu ambele mâini, 
încercând să-şi păstreze echilibrul. Apoi îşi începu 
vorbirea, cu o voce slabă, răguşită. O puteau auzi doar 
cei de pe primele rânduri din faţă. între ascultătorii 
din seara aceea, erau două tinere, Ella King şi Edith 
Donaldson. Ella nu intrase încă în biserica adventistă, 
dar era înscrisă la Colegiul Battle Creek, pentru că 
mamă ei devenise membră. Prietena sa  ̂ Edith, venise 
din Oregon, împreună cu familia White. în seara aceea, 
însă, Edith era plină de resentimente, când a văzut că, 
în pofida eforturilor pe care le făcea sora White, vocea 
sa abia putea fi auzită. Edith era supărată pe Dum
nezeu, care o obliga pe Ellen White să se chinuie astfel 
să vorbească, după ce se făcuseră atâtea rugăciuni 
pentru vindecarea ei. Stând acolo, Edith se întreba 
cum ar putea servi ea unui Dumnezeu atât de nedrept.
Şi, oricât se străduia Ellen White, solia sa din seara 
aceea nu se putea auzi, din cauza suferinţei sale.

Dintr-o dată, ceva ca un şoc electric a trecut prin 
Edith Donaldson. Tremură toată văzând o lumină or
bitoare care intrase în biserică prin ceva ce semăna 
cu o deschizătură în tavan. în aceeaşi clipă, Ella 
King îşi îndreptă atenţia spre fereastra din stânga, de 
lângă amvon, unde lumina strălucitoare „mersese de 
parcă avea aripi“ . „Un înger“ , îşi şoptiră fetele una 
alteia, aproape în acelaşi timp.

Lumina aceea strălucitoare se îndreptă direct spre 
Ellen White, care stătea în picioare, sprijinindu-se de 
amvon. Sora White a fost învăluită de acea lumină, apoi 
fetele n-au mai văzut nimic la amvon. Pe moment, au 
fost orbite de strălucire. Când au putut vedea iarăşi, lu
mina dispăruse, iar sora White stătea dreaptă, puternică, 
la marginea amvonului, ţinându-şi Biblia într-o mână. 
Vocea sa răsună ca un clopot şi primele sale cuvinte au 
fost: „Domnul l-a trimis pe îngerul Său şi m-a întărit". 
Ea şi-a rostit predica întreagă cu vocea sa obişnuită, 
pătrunzătoare. Dumnezeu o vindecase.

Mai târziu, în seara aceea, James White o întrebă pe 
Edith: „Ai văzut îngerul?" După răspunsul ei afirmativ, el 
adăugă: „Să-I mulţumim Domnului pentru că ţi-a deschis 
ochii. A făcut-o cu un scop". James White şi Mary Kelsey 
White, soţia lui Willie White, văzuseră şi ei îngerul.

Toţi cei din sala aceea mare au văzut vindecarea pro
dusă, dar, potrivit informaţiilor care există, doar aceste 
patru persoane au avut privilegiul să vadă îngerul. Cele 
două fete n-au uitat niciodată ce au văzut în seara aceea. 
Edith simţea că avusese îndoieli, că îi lipsise credinţa, la 
fel ca lui Torna, dar că Domnul, în îndurarea Sa, o trezise 
la o nouă viaţă. Ea şi Ella au fost botezate. Mai târziu, s-au 
numit Edith Donaldson Brownsberger, respectiv Ella 
King Sanders şi amândouă au trăit mult, servind Dom
nului. De fapt, în lunga sa activitate ca profesoară, Ella 
le-a povestit de multe ori studenţilor săi întâmplarea din 
seara aceea, în care îl văzuse pe îngerul Domnului.

Ite două tinere, Ella şi sora ei mai mică, Mabel, 
erau fiicele lui Edson White din prima sa 
căsătorie. Mama lor murise de tuberculoză, în 

1890. în 1891, când tatăl şi bunica lor, Ellen White, 
plecaseră în Australia, să lucreze ca misionari, cele 
două fete rămăseseră la prieteni, la Battle Creek. 
Totuşi, în 1895, la puţin timp după ce tatăl lor se 
recăsători, fetele se mutară în Australia. Faptul că lo
cuiau atât de aproape de bunica lor le aducea atât bu
curii, cât şi neplăceri. între bucurii era faptul că o 
vedeau aproape zilnic, atunci când nu călătorea. Dar 
unul dintre dezavantaje era că bunica lor primea mulţi 
oameni, iar asta însemna că ele trebuie să lucreze mai 
mult. Tocmai atunci se înfiinţa şcoala de la Avon- 
dale, aşa că nu prea erau locuri de cazare pentru mun
citori sau pentru vizitatori. Dacă aceştia nu aveau loc 
să stea la sora White, următoarea alegere era lo
cuinţa lui Willie, o casă dărăpănată, folosită în mod 
provizoriu, până când putea fi construită căsuţa lor.

Cu cât erau mai mulţi oameni, îşi amintea Ella, cu 
atât avea de curăţat mai multe sobe şi lămpi cu petrol, 
mai multe vase de spălat şi mai mult praf de măturat şi 
de şters. Una dintre îndatoririle care îi reveneau ado
lescentei de 14 ani, Ella, era să spele toată funinginea 
de pe vasele de mâncare. în spatele casei lor se afla o 
groapă cu nisip şi acolo ducea ea vasele să le cureţe. 
Deloc nu-i plăcea această ocupaţie!

într-o seară, întorcându-se acasă de la cursuri, 
E lla îngenunche lângă pat, să se roage înainte de 
culcare. îşi dădea seama că nu mai trăieşte aşa de 
aproape de Domnul, ca în trecut, şi se rugă ca Domnul 
să o ajute. Dar chiar în timp ce se ruga, i se părea că 
rugăciunile ei nu se înalţă mai sus de tavan. '

A doua zi, dugă-am iază, bunica ei se opri în 
vizită la ei acasă. îndată fu clar că nu avea să fie o 
vizită obişnuită. După ce rugă să se adune întreaga 
familie a lui Willie, Ellen White scoase din geantă 
un manuscris şi începu să-l citească. Prima parte se 
adresa lui Willie şi soţiei sale, dar cea mai mare 
parte a soliei îi era destinată lui Ella. I se spunea 
că mama lor are nevoie de ajutorul lui Mabel şi de 
al ei. Ea era îndemnată să-i dea un exemplu bun 
sorei sale mai mici. De asemenea, se arăta că Ella 
trebuie să păstreze ordinea în camera ei, ceea ce 
presupunea să scuture, să măture şi să şteargă 
p rafu l. Şi că bucătăria trebuie ţinută curată şi 
aranjată. Mai important decât toate, i se spunea că 
şi cele mai mici lucruri le face pentru Domnul 
Isus. Aşa cum ar face orice tânăr de paisprezece 
ani, Ella o întrerupse pe bunica ei, întrebând-o:
„A spus îngerul toate lucrurile astea sau v-aţi 
gândit dv. la ele, în timp ce scriaţi?"

Bunica ei răspunse: „îngeru l a vorbit cu mine 
aseară şi eu am scris soliile care mi-au fost date pen
tru tine, pentru M abel şi pentru părin ţii voştri". 
Imediat ce bunica sa termină de citit manuscrisul şi 
plecă, Ella fugi în camera ei şi plânse. I se părea că 
nu este drept. Dar, printre lacrimi, îşi dădu seama că 
Dumnezeu îi răspunsese la rugăciunea de seara trecută. 
El n-o părăsise. în anii de mai târziu, când povestea 
în tâm plarea  aceasta , E lla  adăuga adesea că, 
într-adevăr, la început se supărase. Dar, gândindu-se 
bine, totdeauna a fost recunoscătoare pentru că 
Dumnezeu avusese atâta grijă de ea, o adolescentă, 
încât îi trimisese o solie specială prin bunica sa.

Inspirată să salveze suflete - 4

A
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INTERVIU

Slujirea copiilor
^  Să-i ajutăm pe copii să ajungă oameni care gândesc singuri.

/
n perioada  1-6 iun ie , sora  
Virginia Sm ith, director al De
partamentului Slujirea copiilor, 
la Conferinţa Generală, a făcut o v i 

zită  în România, pentru a cunoaşte 
biserica din (ara noastră, dar şi pen 
tru a susţine un sem inar având ca 
temă noi modalităţi de a răspunde 
nevoilor copiilor din biserică. Sem i
narul s-a ţinut la Cernica, în pe
rioada 2-4 iunie. Cu această ocazie, 
sora Smith a răspuns întrebărilor 
de mai jos, puse de sora A lina  
Badea, redactorul studiilor biblice 
pentru Şcoala de Sabat a copiilor.

Utrecht ’95 a fost o confir
mare oficială a slujirii în acest 
important domeniu de activitate 
al bisericii. De fapt, de când lu
craţi pentru copii?

Am început să lucrez în diferite 
programe pentru copii de când 
eram la colegiu, acum treizeci şi 
cinci de ani. Mai târziu am lucrat 
câţiva ani ca profesor (şcoală ele
mentară, secundară şi universi
tate). In urmă cu nouă ani, am fost 
chemată la Conferinţa Generală şi 
pentru prima dată am fost plătită 
pentru lucrarea cu copiii.

Departamentul Slu jirea copi
ilor este cel mai tânăr - există 
doar din 1995. Credeţi că era ne
cesară înfiinţarea lui în acest mo
ment al existenţei bisericii?

Dumnezeu a lucrat prin minuni 
pentru ca Departamentul Slujirea 
copiilor să fie înfiinţat, la sesiunea 
Conferinţei Generale de la Utrecht. 
Este prima dată în istoria bisericii 
noastre când, în aceeaşi sesiune a 
Conferinţei Generale, se propune 
şi se votează înfiinţarea unui depar
tament. Aceasta arată foarte clar că 
era nevoie să se acorde un interes 
mai mare lucrării cu copiii, în 
aceste ultime zile ale istoriei 
pământului.

Care este rolul noului de
partament şi ce îş i propune să 
realizeze?

Ţinta acestui nou departament 
este să realizeze noi programe, ca
re să răspundă nevoilor copiilor, 
atât în interiorul, cât şi în afara bi
sericii. Noi avem misiunea să pre
gătim conducători şi resurse care 
să-i ajute pe copii să pună o teme

lie biblică vieţii lor, să se împriete
nească cu Dumnezeu şi să-şi lege 
inimile de biserică.

Rolul nostru primordial este să 
lucrăm cu diviziunile pentru a in
strui conducători şi a-i ajuta, ofe- 
rindu-le materiale pe care să le poa
tă adapta nevoilor locale specifice. 
Deja, ca răspuns la cererea diferite
lor diviziuni, sunt în curs de finali
zare o serie de materiale care să 
ajute la o mai bună înţelegere a Bi
bliei şi a lui Dumnezeu. Am adus 
cu mine un ghid de studiere a Bi
bliei cu copiii - Making the Bible a 
Delight (Să facem ca Biblia să fie o 
delectare). Un specific al lucrărilor 
realizate la noi este că biserica din 
orice ţară are dreptul să traducă şi 
să folosească aceste materiale.

Sunt în fază finală trei seturi de 
lecţii biblice pentru copiii de 8-10 
ani, care prezintă pe înţelesul lor 
planul de mântuire şi stimulează in
teresul pentru studierea Bibliei. 
Primul set, God Sent His Son (Dum
nezeu L-a trimis pe Fiul Său), pre
zintă viaţa Domnului Hristos. Al 
doilea, God’s Young Friends in the 
Old Testament (Prietenii tineri ai 
lui Dumnezeu în Vechiul Testa
ment), cuprinde povestiri biblice 
cu aplicaţie la viaţa noastră. Iar al 
treilea, God Wants to Be My Very 
Best Friend (Dumnezeu vrea să fie 
cel mai bun prieten al meu), cu
prinde lecţii de stil de viaţă, bazate 
pe Cele Zece Porunci.

Mai sunt două seturi de lecţii, 
pe teme de sănătate, pentru copii 
între 8 şi 10 ani, realizate în cola
borate cu Departamentul Sănătate 
şi temperanţă, la Universitatea 
Loma Linda.

Un alt material, pentru un an, 
destinat secţiunii misionare a Şco
lii de Sabat - God Is So Great (Dum
nezeu este atât de mare) - îşi pro
pune să-i ajute pe copiii care nu 
sunt deloc familiarizaţi cu Biblia şi 
este însoţit de un set de imagini 
mari şi alte ilustraţii mai simple.

Pentru o mai bună înţelegere a 
viziunii adventiste asupra vieţii, a 
fost realizat un set de 12 programe 
interactive, pentru copiii de 7-12 
ani, dar care pot fi folosite, cu mici 
adaptări, şi pentru instruirea adulţilor

mai tineri în credinţă. în fiecare set 
sunt incluse activităţi pentru un tri
mestru întreg. Temele sunt următoa
rele: Serviciul din sanctuar, Era nouă, 
Organizaţia bisericii, Reform aţi- 
unea, Istoria Bibliei, Marea luptă, 
Martorii Mei (două programe), Is- 
prăvnicie creştină, Arheologie (do
uă seturi de programe), Creaţiunea 
şi potopul au existat cu adevărat.

în colaborare cu White Estate, 
a fost realizată Tragedia veacurilor 
pentru copii, o carte cuprinzând 
acelaşi număr de capitole, într-un 
număr restrâns de pagini, însoţită 
de un ghid cu instrucţiuni pentru 
activităţi practice. Cartea va vedea 
lumina tiparului în curând.

într-un stadiu asemănător se află 
şi Calea către Hristos pentru copii, 
0 ediţie simplificată, dar conţinând 
aceleaşi capitole, şi bogat ilustrată.

Care este rolul Departamen
tului Slujirea copiilor la celelalte 
niveluri şi, mai ales, în biserica 
locală?

La fiecare nivel este nevoie de 
pregătirea celor care lucrează cu 
copiii, de coordonare şi încurajare. 
La nivelul fiecărei comunităţi, este 
nevoie de un coordonator care să 
asigure legătura între părinţi, sluj
başii bisericii şi cei care lucrează 
efectiv cu copiii, pentru a asigura 
un program echilibrat de hrănire 
spirituală a copiilor.

Ce aţi dori să le spuneţi celor 
care lucrează cu copiii şi pentru 
ei, aici, în România?

Dragi prieteni care lucraţi cu 
copiii, s-ar putea să vi se pară că mi
siunea aceasta este grea şi se văd prea 
puţine rezultate. Nu vă descurajaţi. 
Voi clădiţi pentru veşnicie. Copiii 
pe care îi iubiţi şi'îi învăţaţi nu vă 
vor uita niciodată. Isus ne-a dat un 
exemplu minunat - El Şi-a luat timp 
pentru copii şi a spus că orice fa
cem pentru un copilaş facem chiar 
pentru El (vezi Mat. 18,5). Sacrifi
ciile pe care le faceţi acum vi se 
vor părea mici când îi veţi vedea 
pe elevii voştri de acum înaintea 
tronului lui Dumnezeu, purtând 
cununi de slavă. Domnul să ne aju
te pe fiecare să fim păstori credin
cioşi până în ziua aceea. Aceasta 
este rugăciunea mea.
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Un loc de suflet
Liceul adventist Ştefan Demetrescu, din Bucureşti

E
ra seara târziu. Mă aflam în 
studioul RVS - Constanţa 
şi lucram la emisiunea 
pentru a doua zi. Deodată, soneria 

telefonului ne-a întrerupt din lu
cru. Mă căuta soţul meu: „Elena, 
Dumnezeu ne-a dăruit o mare bu
curie. Lari a luat premiul I la Olim
piada de religie, faza pe ţară!“ 

După ce am închis telefonul, 
i-am invitat pe colaboratorii mei 
să-I mulţumim lui Dumnezeu. 
Ne-am plecat pe genunchi şi, în 
spaţiul acela strâmt al studioului 
RVS, I-am mulţumit lui Dumnezeu 
pentru o bucurie aşa de mare.

Cu câteva zile în urmă, Dumnezeu 
ne făcuse un alt dar. Fiica noastră, 
Ana, obţinuse premiul al II-lea la 
Olimpiada naţională de interpre
tare muzicală, secţia canto.

Aţi avut vreodată senzaţia că pri
viţi propria dv. viaţă dintr-o anume 
perspectivă? Eu am stat în seara ace
ea şi am revăzut drumul anevoios şi 
îngust pe care familia noastră „încro- 
pită“ l-a urcat până în această 
primăvară, a anului 1998. Princi
pala întrebare era: „Ce vor face 
copiii noştri? Unde să-i îndrumăm 
pentru continuarea educaţiei lor?“ 

Şi Dumnezeu ne-a trimis prima 
rază de lumină. în anul 1993 s-a 
înfiinţat, la Bucureşti, Liceul adven
tist. De la început, soţul meu a fost 
foarte hotărât: „Romeo va merge 
la examen la Bucureşti!1'

într-o clădire improvizată a 
Liceului „Electronica*', a avut loc 
examenul de admitere pentru prima 
promoţie a Liceului adventist. 
Elevii şi părinţii au trăit emoţii 
deosebite. Era un nou început. Noi 
toţi ne rugam. Tata şi Romeo erau 
la examen. Şi Romeo a reuşit!

A urmat un an dificil pentru toţi - 
pentru elevi, pentru părinţi, pentru 
profesori. La Pipera erau foarte 
multe lucruri de făcut. Iar pen
tru noi în mod special, ca părinţi

Elena Grigore Costea

având trei copii, nu era deloc uşor 
să întreţinem un copil la Bucureşti.

A venit apoi rândul lui Lari - şi 
aceeaşi opţiune: Liceul adventist.

Examenul la Liceul adventist a 
fost deosebit de dificil pentru Lari. 
Nu a intrat în prima sesiune. A ur
mat o vară grea. Meditaţii la mate
matică, pregătire la limba română, 
ciocniri destul de dese cu ceilalţi 
doi fraţi, stare continuă de tensiune 
- aceasta a fost vara anului 1994 pen
tru familia noastră. Dar reuşeam să 
depăşim toate greutăţile plecându-ne 
pe genunchi în faţa lui Dumnezeu.

De fapt, tot ce am realizat noi, 
ca părinţi, şi copiii noştri înseamnă 
muncă şi rugăciune.

Şi Dumnezeu nu ne-a lăsat de 
izbelişte. Lari a reuşit la examen în 
sesiunea din toamnă.

Liceul a mai funcţionat doar un 
trimestru din anul acela la Pipera.
A urmat mutarea în clădirea proprie 
din Şoseaua Vitan-Bârzeşti. A fost 
multă muncă pentru profesori, pen
tru părinţi, pentru elevi. Biserica a 
făcut eforturi mari să asigure con
diţii bune de cazare şi masă, con
diţii deosebite de studiu.

Noi, părinţii, am fost mereu în 
miezul problemelor liceului. Au 
fost zile în care ne încerca un senti
ment de deznădejde - doream schim
bări spectaculoase în ce priveşte 
caracterul copiilor noştri. Dar, mai 
apoi, înţelegeam că fructele se coc 
atunci când le vine vremea.

Încet-încet, ceva se întâmpla 
cu fiecare dintre băieţii noştri. 
Romeo a plecat de acasă timid, 
complexat, introvertit, nesociabil. 
Lari era exact opusul lui. Deseori, 
acasă aveau loc disensiuni. 
Neînţelegerile dintre copii mar
cau relaţia dintre noi, părinţii.

Anii de liceu şi-au pus am
prenta, într-un mod categoric, asu

pra băieţilor noştri. Pedagogii şi 
profesorii au lucrat cu multă 
dăruire şi pricepere. Am traversat, 
împreună cu băieţii noştri, acest 
timp de cizelare, de formare. Am 
simţit din plin mâna călăuzitoare a 
lui Dumnezeu, care a adunat, la 
Liceul adventist, o mână de creştini 
devotaţi creşterii şi educării 
elevilor în spiritul dragostei pentru 
Dumnezeu şi pentru aproapele.

Din nişte copii timizi, răzvrătiţi 
şi fără prea multe perspective, liceul 
a făcut din fiii noştri tineri puternici 
la trup şi puternici în credinţa în 
Dumnezeu, cu o personalitate bine 
conturată şi cu un caracter deosebit.

Romeo este student în anul I 
la Institutul Teologic Adventist. 
Lari va absolvi în curând liceul 
şi, cu voia lui Dumnezeu, se va 
îndrepta spre acelaşi Institut.

Acum, în casa noastră, copiii zvă
păiaţi de altădată, gata să se războ
iască pentru orice fleac, sunt doar o 
amintire. In locul lor, trei tineri creş
tini, cei doi fraţi şi sora lor, dezbat 
probleme teologice, comentează 
la alt nivel versete biblice, discută 
despre muzică, despre adevărata 
viaţă de creştin sau despre emisi
unile RVS, realizate de sora lor.

Ştim că drumul este lung, îngust 
şi anevoios. Dar noi, toţi cei din fa
milia noastră, simţim că Dumnezeu 
este cu noi. Şi mai simţim în jurul 
nostru pe acei oameni binecuvân
taţi care conduc biserica noastră, 
Institutul Adventist, liceele adven
tiste din ţară. Mai presus de orice, 
simţim ca pe un loc de suflet pen
tru noi Liceul adventist din Bu
cureşti, unde oameni aleşi ai lui 
Dumnezeu au transformat un loc 
sterp într-o adevărată şcoală, pen
tru educaţie prin Dumnezeu şi pen
tru o viaţă cu Dumnezeu.

Prof. Elena Grigore Costea este
redactor la Radio Vocea Speranţei,
Constanţa.
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întâlnire cu „Mama Rusie “
T

otul a început în vara trecută, 
când Dumnezeu a făcut să 
cadă în mâna mea un semi
nar excepţional de creştere a bisericii 

0Creşterea biotică). Ecoul despre 
acest Adevăr prezent a ajuns şi la 
uniunile vecine, care m-au chemat să 
le împărtăşesc şi lor noua viziune, 
mai întâi în Republica Moldova (în 
februarie 1998), apoi în Bulgaria (în 
martie). Cum nimic nu e la întâmplare, 
la seminarul ţinut în Chişinău, s-a „ni- 
merit“ şi un conducător din Divizi
unea Euro-Asia, care a spus: „Neapă
rat vreau să audă şi pastorii noştri 
aceste lucruri...“ Şi uite-aşa, în gra
bă şi cam peste mână, am fost invi
tat (în aprilie) să prezint Creşterea 
biotică în patru metropole din 
marea Rusie: în Sankt Petersburg, 
Rostov pe Don, Irkutsk şi Novosi- 
birsk. Cum însă în ultimele două 
centre din Siberia nu s-au găsit fon
duri pentru suportarea călătoriei, 
au rămas doar primele două oraşe.

în Petersburg - fostul Leningrad -, 
capitala culturală a Rusiei imperiale, 
situat aproape de cercul polar de nord, 
în aprilie era încă iarnă grea. în  at
mosfera de ruină şi abandon urbanis
tic, datorită decăderii economice, îşi 
desfăşoară activitatea şapte comuni
tăţi mititele pentru cei nouă milioane 
de locuitori! Cele mai multe dintre 
ele născute „fulger", în urma mari
lor campanii ale unor evanghelişti 
americani, comunităţile strâng lao
laltă rămăşiţele celor care... au rămas 
din multele mii - peste 5.000 - de 
nou botezaţi, doar vreo şapte-opt 
sute de membrii plăpânzi. Acesta a 
fost şi motivul pentru care am fost 
trimis aici, mai întâi.

întâlnirea de două zile pline, cu 
cei 35 de pastori ai Conferinţei de 
nord, a fost un prilej de înviorare şi 
viziune. Cei mai mulţi dintre ei sunt 
tineri, recrutaţi dintre prezbiteri, şi 
fără pregătire pastorală. După primele 
ore predate în engleză, mi s-a cerut 
să vorbesc româneşte, căci de faţă 
erau cinci pastori moldoveni care

Lucian Cristescu

ar fi vrut să înţeleagă pe limba lor... 
Arkadi, un tânăr găgăuz1 s-a dove
dit a fi un abil traducător în rusă.

Sabatul a fost o bucurie pentru 
mine şi pentru familia petersburgheză. 
Adunaţi într-o biserică nouă, mare 
şi frumoasă, au venit membri din 
cele şapte biserici... Aici am 
întâlnit şi pe Ivan Culver cu soţia, 
o familie de americani care, ca şi 
Rick Kuntz în România, susţin, pe 
nimic, o şcoală de limba engleză 
pentru cetăţenii ruşi, cărora le 
descoperă apoi pe Mântuitorul.

Un rapid de noapte m-a dus ca-n 
vis, în circa opt ore, la Moscova. 
Valeri Ivanov, cel care mă invitase, 
m-a dus întâi la sediul Diviziunii 
Euro-Asia, unde am uitat că sunt 
în Rusia. Este o clădire modernă în 
stil american. Am vizitat şi familia 
lui Valeri, o familie cu totul dedi
cată lucrării lui Dumnezeu. Soţia 
lui, fiica unui fost prezbiter baptist 
convertit la adventism şi devenit 
unul dintre cei mai cu succes plan
tatori de biserici noi în era comu
nistă, a gustat din toate necazurile 
deportării în Siberia. Acum ştiu de 
unde izvora forţa credinţei ei.

„Ah, du-mă la Kremlin, acolo 
unde a predicat Mark Finley...“ i-am 
spus gazdei mele. Aşa a început turul 
meu prin Moscova. Moscova este o 
mare capitală, nu doar prin faptul că 
numără 12 milioane de locuitori. Aici 
s-a concentrat toată grija şi avutul 
imperiului sovietic, care a reuşit să-i 
dăruiască strălucirea unei capitale 
mondiale. Peisajul urban, cu blocuri 
construite în stilul megalitic al lui 
Stalin, mastodonţi de 20-30 de etaje, 
este dominat de ceea ce mi s-a părut 
a fi „bisericile" ateismului: nenumă
rate copii, la scară mai mică sau 
mai mare, ale „Casei Scânteii" de 
la noi, ale căror zigurate parcă vin 
să ţină locul turlelor de biserici.

înainte să-l văd, nu ştiam ce este 
Kremlinul. „Kreml“ - careînseamnă

„cetăţuie“ - desemna vechiul perimetru 
înconjurat de ziduri solide. în piaţa 
mititică, printre maldărul de tunuri 
capturate de la Napoleon, se găsesc 
îngrămădite vreo 7-8 biserici, de la 
unele foarte mari la biserici pitice. 
Cnejii voiau să-şi aibă propria lor 
biserică, pe care o descuiau şi o în- 
cuiau doar pentru folosinţă perso
nală. Dincolo de zidul cetăţuii se află 
vestita Piaţă Roşie, o fâşie pietruită, 
mult mai mică decât apare în poze...

într-o coastă a Kremlinului, 
cnejii comunismului au construit o 
uriaşă sală de congres pentru Par
tidul Comunist. De două ori a răsu
nat acolo întreita solie îngerească, 
prin gura lui Mark Finley. Vremea 
unor asemenea evanghelizări trecuse, 
însă. Stăpânii conştiinţelor, treziţi 
din absenteismul de după prăbuşirea 
comunismului, au reînviat o veche 
procedură de restrângere a libertăţii 
de conştiinţă. Anume, au anulat 
Legea cultelor existentă şi au stabilit 
un termen limită, până la care toate 
confesiunile cu oarecare vechime în 
Rusia să se ,,reînregistreze“ . Dar... 
nimeni nu primeşte solicitarea de 
reînscriere a nici unei confesiuni 
din afara bisericii majoritare. Aşadar, 
Biserica Adventistă funcţionează 
nici legal, nici ilegal... Confuză situ
aţie, care poate oricând să servească 
drept cadru pentru orice abuz.

In seara aceleiaşi zile, soseam cu 
avionul la Rostov, la a doua întâlnire 
a pastorilor, în Conferinţa Caucazul 
de nord. Rostovul, numeric de două 
ori mai mare decât Bucureştiul, se află 
la doar 700 km de Cecenia. Spiritul 
pastorilor din Caucaz este mai di
namic şi, în această conferinţă, lu
crarea merge cel mai bine. Şi aici 
am găsit pastori moldoveni. Mi s-a 
spus că moldovenii sunt cei mai buni 
pastori din toată diviziunea. Uniunea 
Moldova, în afara celor 80 de pastori 
ai ei, a dăruit Rusiei peste 120 de 
pastori de cea mai bună calitate, so
licitaţi peste tot! Aici am întâlnit, 
împreună cu soţul ei pastor, pe fi
ica fratelui Melnic, cel care studi
ase la Stupini şi se căsătorise cu o 
soră din Bucureşti-Grant.

(Continuare în pagina 19)

1 Găgăuzii sunt un popor turco-rus care trăieşte pe teritoriul Basarabiei. 
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Avem nevoie una de alta
D

a, mergi înainte şi re
zervă o cameră pentru 
mine, doar pentru mine.“ 
Acesta fusese răspunsul pe care i-1 

dădusem directoarei Departamen
tului Misiunea Femeii, de la con
ferinţă. Nu doream să fiu cu 
nimeni, doream să fiu singură. 
Voiam să fiu singură şi urma să fiu 
singură. Dar Dumnezeu pregătise 
altceva pentru mine.

Să nu mă înţelegeţi greşit. Sunt 
momente când este bine să fii sin
gur. Aceasta este o parte esenţială 
a existenţei noastre, ceva necesar, 
din când în când, pentru ca viaţa 
noastră să se desfăşoare bine. 
Păstrez încă amintiri plăcute de
spre clipele mele de singurătate. 
Intre acestea, sunt plimbările lungi, 
liniştite, fără grabă, care calmează 
nervii. De asemenea, alegerea unui 
fruct de mango cât mai copt, savu
rarea fiecărei muşcături, în timp ce 
mă gândesc, totuşi, la o problemă şi 
iau decizia corectă; îmi pun între
bări cu privire la viitor - singură - 
sau meditez la bunătatea şi blân
deţea Domnului Isus. în învălmă
şeala, graba şi liniştea vieţii, 
clipele de singurătate sunt dorite 
şi chiar binevenite. Singurătatea 
este astfel justificată.

Domnul Isus îşi lua timp să fie 
singur, doar El şi Tatăl Său. El 
părăsea mulţimile, după o zi grea 
de muncă, pentru a fi singur.

Dar aceasta nu înseamnă că 
trebuia să fiu singură în acel sfâr
şit de săptămână. Am ridicat recep
torul, simţind nevoia să o sun pe 
directoare, să-i spun că doresc să 
stăm împreună în cameră. Am for
mat numărul şi i-am spus: „Da, aş 
dori să stăm în aceeaşi cameră. 
M -aş bucura să fiu cu tine. Nu, 
nu vreau să fiu singură". Acum 
mă întrebam ce am făcut.

Carol Barron Thomas

La adunarea de la sfârşitul 
săptămânii, am întâlnit-o pentru 
prima dată pe directoarea depar
tamentului Misiunea femeii.
După ce am sosit la hotel, am 
mers în cameră, urmând să ne 
împărtăşim impresiile. După o 
mică povestire, îm i spuse: 
„Aproape totdeauna călătoresc 
singură şi sunt cazată singură la 
hotel. Niciodată nu am stat în 
cameră cu altcineva. Cu sigu
ranţă că există un motiv pentru 
care, acum, stăm împreună în 
această cameră".

Singurătatea este 
bună, îşi are rostul 
ei, dar am nevoie de 

tine, tu ai nevoie de 
mine şi amândouă 

avem nevoie de Isus.

în timpul şederii noastre 
acolo, directoarea şi cu mine am 
descoperit motivul: oamenii au 
nevoie unul de altul. Ei nu 
doresc să fie singuri tot timpul. 
Colega mea de cameră şi cu mine 
ne-am împărtăşit durerile, îngri
jorările, bucuriile, precum şi în- 
tristrile şi dezamăgirile din vieţile 
noastre sfâşiate. Am vorbit 
despre felul în care a intervenit 
Dumnezeu, în anumite situaţii, 
spunând: „Destul". Despre elibe
rarea pe care numai Dumnezeu o 
poate da celor răniţi de „ajutorul 
omului". Am vorbit, am râs, am 
plâns, ne-am bucurat împreună. 
N-am fi putut face acestea sin

gure. Aveam nevoie una de 
cealaltă. Aveam nevoie să spu
nem cum L-am văzut pe Domnul 
Isus lucrând în viaţa noastră, 
atunci când am trecut prin expe
rienţe similare. Nu doream să 
fiu  singură şi nici colega mea 
de cameră nu dorea să fie sin
gură. Doream să fim  împreună.

Tu ai nevoie de mine, eu am 
nevoie de tine. Aşa ne-a făcut Cre
atorul. Folosim, adesea, cuvântul 
interdependent. El vrea să spună 
că avem nevoie una de cealaltă. 
Am nevoie să-mi zâmbeşti când 
trec pe lângă tine, plângând în 
mine însămi, neputând s-o ştii, din 
cauza măştii care îmi acoperă dure
rea. Am nevoie de înţelegerea, de 
compasiunea ta, când nu fac lu 
crurile aşa cum crezi că ar trebui să 
le fac şi chiar atunci când nu 
cunoşti tulburarea prin care trec. 
Am nevoie de cuvintele tale de 
încurajare, atunci când sunt ne
mulţumită. Am nevoie de rugăciu
nile tale şi de mâna ta întinsă, care 
să mă ţină să nu cad, atunci când 
credinţa mea e adormită. Am 
nevoie să mă suni sau să-mi laşi 
un bilet, atunci când nu m-ai văzut 
de câtva timp. Am nevoie să mă 
asculţi, nu să-mi dai soluţii sau 
sfaturi; doresc doar să mă asculţi. 
Este ceea ce spune Eclesiastul, în 
capitolul 4,9.12: „M ai bine doi 
decât unul, căci iau o plată cu 
atât mai bună pentru munca lor". 
„Şi dacă se scoală cineva asupra 
unuia, doi pot să-i stea împotrivă; 
şi funia împletită în trei nu se 
rupe uşor."

Singurătatea este bună, îşi are 
rostul ei, dar am nevoie de tine, 
tu ai nevoie de mine şi amândouă 
avem nevoie de Isus.

Women of Spirit, ian./feb. 1997
Traducere de Afrodita Grecea, Galaţi
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E.G. sau E.G.W.?
Cefei de naturism a promovat Ellen White?

na dintre erorile regreta
bile în materie de ali- 
mentaţie este credinţa că 

ideile lui Emst Giinter sunt conforme 
cu cele prezentate în scrierile sorei 
Ellen White. De aceea, consider utilă 
o prezentare sistematică a pasajelor 
reprezentative din Spiritul Profetic 
în contrast cu ideile pretins ştiinţifice 
ale adepţilor unui anume curent 
naturist.

„Crud“
Adjectivul ,,crud“ nu apare de

cât foarte rar cu referire la alimente. 
Cele câteva citate care conţin ex
presia „mere crude" descriu meniul 
obişnuit al sorei White şi menţionea
ză, pe lângă alimentele „crude", mul
te feluri de mâncare gătită.1 Aceste 
referinţe în nici un caz nu pot fi in
terpretate pentru a susţine dieta al
cătuită exclusiv din crudităţi.

„Proaspăt“
Există multe citate care conţin 

acest cuvânt cu referire la alimente, 
în special la fructe. Iată două 
pasaje importante:

„Domnul doreşte ca aceia 
care locuiesc în ţări în care se pot 
obţine fructe în cea mai mare 
parte a anului să fie conştienţi de 
binecuvântările din aceste fructe. 
Cu cât ne bazăm mai mult pe fruc
tele proaspete, aşa cum sunt cu
lese din pom, cu atât mai mare va fi 
binecuvântarea" ,2

„Toţi ar trebui să cunoască 
valoarea specială a fructelor şi ve
getalelor proaspete, din livadă şi 
din grădină" .3

Cele două citate confirmă faptul 
că alimentele pe care Dumnezeu le-a 
dat omului la creaţiune sunt cele mai 
bune pentru om şi, cu cât alimentaţia 
noastră se apropie mai mult de cea 
ideală, cu atât ne bucurăm de mai

Valentin Nădăşan

multe avantaje. Ellen White ne sfă
tuieşte aici să folosim mai multe 
fructe, când sunt disponibile în stare 
proaspătă. Ea însă nu pune în an
titeză fructele proaspete şi pe cele 
păstrate sau conservate. De altfel, 
James White, soţul ei, a publicat o 
broşură despre cultivarea şi conser
varea fructelor pentru iarnă4

Ellen White arată în mod con
secvent că fructele proaspete, dar 
şi cele conservate sau gătite, sunt o 
mare binecuvântare.

„Biiie gătit“
In general, gătitul este prezentat 

ca fiind o activitate importantă şi 
onorabilă. Gătitul este o adevărată 
artă, o ştiinţă, o îndatorire nu doar 
familială, ci şi sacră, religioasă, 
având consecinţe asupra vieţii 
spirituale a persoanei şi a familiei.

Pe de-o parte, Ellen White a 
luat atitudine împotriva gătitului 
excesiv, dar, pe de altă parte, aver
tizează în repetate rânduri cu privire 
la pericolul unui meniu simplist.

„Nimeni nu trebuie să susţină 
ideea că o dietă sărăcăcioasă este 
corectă, sub motivul că este greşit 
să gătim pentru satisfacerea gus
tului sau a apetitului. Mulţi sunt 
slăbiţi de boală şi au nevoie de 
alimente hrănitoare, abundente şi 
bine gătite ."5

Coacerea completă este esen
ţială pentru produsele de panifica
ţie. Citatele în acest sens sunt nu
meroase şi spun acelaşi lucru: „Pâi
nile să fie... coapte pe deplin. . 6

Prepararea termică îndelun
gată este o cerinţă pentru cere
alele consumate sub formă de terci. 
„Cerealele folosite pentru terci tre
buie să fie gătite timp de multe 
ore."1 Aşa cum ştim astăzi, aceasta

este necesară pentru a face ami
donul digerabil într-o măsură mult 
mai mare decât sub formă crudă.

Fierberea laptelui până la ste
rilizare este o măsură de precauţie 
indispensabilă. „Dacă se foloseşte 
lapte, acesta trebuie complet steri
lizat; cu această măsură de precauţie, 
pericolul contractării unor boli în 
urma folosirii lui este mai mic." 8

Giinter spune că „atât pasteuri- 
zarea, cât şi fierberea [laptelui] sunt 
fără sens“ . Ba mai mult, dacă ar fi 
să urmăm sfaturile „ştiinţifice" ale 
lui Giinter, ar trebui ca şi laptele de la 
vacile tuberculoase să fie folosit sub 
formă crudă, chiar de către copii! 
Devierea majoră de la linia cuvântu
lui inspirat, precum şi a ştiinţei au
tentice, ar trebui să fie evidentă 
pentru oricine.

De asemenea, Emst Giinter 
afirmă în mod categoric că „fructe
le nu ar trebui fierte sau sterilizate 
sub nici o formă. în  cărţile Spiritu
lui Profetic există multe referiri 
complet opuse acestei concepţii.

Fructele conservate corect 
sunt o hrană excelentă! Deşi fruc
tele în stare crudă sunt superioare 
celor conservate, prepararea ter
mică inteligentă nu reduce în mod 
dramatic proprietăţile lor nutritive.

„Peste tot unde fructele pot fi 
cultivate din abundenţă, să se asi
gure o rezervă îndestulătoare pen
tru iarnă, fie în borcane, fie sub 
formă de fructe uscate." 9 Dacă 
sunt puse în vase de sticlă, dacă se 
foloseşte doar „puţin zahăr" şi 
dacă „fructele sunt gătite doar 
atâta timp cât să se asigure conser
varea" , atunci „sunt un înlocuitor

10excelent al fructelor proaspete".
In anumite situaţii speciale, este 

necesar ca fructele să fie supuse 
unui tratament termic. De data 
aceasta, nu este vorba de o metodă
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de conservare, ci de o măsură de 
precauţie asemănătoare fierberii 
laptelui. Ellen White spune:

„Fructele verzi, cele parţial stri
cate sau cele prea coapte nu ar tre
bui mâncate niciodată crude. Dacă 
sunt gătite, fructele verzi sunt mai 
puţin dăunătoare14. '1 Supus fierberii, 
sucul obţinut prin stoarcerea 
merelor de proastă calitate este 
mai puţin primejdios.12

Unele plante nu-şi pierd propri
etăţile nutritive prin preparare ter
mică. Dimpotrivă, tocmai datorită 
acesteia dobândesc proprietăţi cu
rative. într-o scrisoare, Ellen White 
îi scria sorei Hare: „Ceapa bine coap
tă are un efect foarte benefic11,13

Nu de puţine ori, sora White 
aminteşte în modul cel mai firesc 
despre cartofii fierţi sau copţi şi 
despre fasolea fiartă sau coaptă.

In cazurile de mai sus, tratarea 
termică este motivată de factori 
obiectivi (necesitatea ca alimentele 
să fie conservate pentru iarnă sau 
să fie făcute mai uşor de digerat şi 
de asimilat). Pe lângă acestea, se 
pot aminti situaţii în care alimen
tele au fost tratate termic pentru  
a le face mai gustoase sau pur şi 
simplu pentru că erau preferate 
sub această formă.

Este vorba de merele coapte sau 
fierte înăbuşit şi apoi pregătite sub 
formă de sos. Potrivit afirmaţiilor 
sorei White, acestea constituiau un 
aliment preferat şi foarte frecvent 
folosit în familia sa.14 Se pare că 
merele, deşi disponibile în stare 
crudă, erau în mod deliberat pre
gătite sub această formă.

Foarte interesantă este menţi
onarea a cel puţin două preparate 
care erau supuse unui dublu trata
ment termic. Primul este aşa-numi- 
tul ,,zwieback“ . Ellen White însăşi 
explică: „Zwieback-ul, sau pâinea 
coaptă de două ori, este unul dintre 
cel mai uşor de mistuit şi cele mai 
gustoase alimente".15 Dacă prepara
rea termică ar distruge calităţile nu
tritive ale grâului, cum ar fi putut ea 
să recomande o astfel de dublă 
tratare termică a cerealelor?

Al doilea aliment supus tratării 
termice repetate este mazărea uscată. 
Ellen White obişnuia să fiarbă ma
zărea şi apoi, după strecurarea li
chidului, s-o pună la copt.16

„Hrană caldă“
Nu o dată, în descrierea călăto

riilor sale, Ellen White îşi exprimă 
satisfacţia atunci când, după mai 
multe zile, a putut să consume 
hrană caldă. Ea aprecia în mod 
deosebit hrana caldă, mai ales pe 
durata anotimpului rece.

,,I-aş sfătui pe toţi ca, măcar 
în fiecare dimineaţă, să mănânce 
şi ceva cald.“ 17,,Nimeni n-ar tre
bui să participe la toate adunările 
fără să mănânce o hrană caldă."18

Explicaţia? Temperatura 
scăzută face necesar ca organis
mul să consume mai multă ener
gie pentru aducerea hranei la 
temperatura corpului.

Un caz aparte îl constituie dis
cuţia cu privire la oportunitatea 
încălzirii hranei pentru bolnavi, în 
ziua Sabatului. „Este necesar să le 
oferim îngrijire şi atenţie celor bol
navi şi suferinzi, atât în Sabat, cât 
şi în celelalte zile ale săptămânii. 
Ar putea fi nevoie ca, pentru ali
narea suferinţei lor, să se pregă
tească hrană şi băuturi calde. în 
astfel de cazuri, nu este o încălcare 
a poruncii a patra să le asigurăm o 
îngrijire cât mai bună."19

Este clar că Ellen White nu căuta 
să impună un regim de crudităţi.
Cu excepţia prăjirii excesive, ea nu 
avea nimic împotriva pregătirii ter
mice sau încălzirii alimentelor. Din 
contră, considera chiar binevenită 
hrana caldă, mai ales în timpul iernii.

„In stare naturală"
Uneori, aşa cum e cazul în ci

tatul care urmează, serva Domnului 
atrage atenţia asupra celei mai im
portante caracteristici a dietei din 
Eden, şi anume simplitatea şi 
provenienţa ei exclusiv vegetală.

„Domnul intenţionează să-Şi 
conducă poporul ca să trăiască din 
nou cu fructe, vegetale şi cereale 
simple... Dumnezeu le-a asigurat 
primilor noştri părinţi fructe în 
stare naturală/'20

Acest citat este folosit foarte 
frecvent ca argument în favoarea 
întoarcerii la o dietă de crudităţi. Ar 
fi, însă, o exagerare să deducem că 
el înfierează ideea de prelucrare a 
alimentelor. Dacă Adam trebuia să 
,, [pre] lucreze" grădina, de ce n-ar

fi putut Eva, la rândul ei, să prelu
creze roadele pomilor? Totuşi, nici 
Biblia şi nici Spiritul Profetic nu 
ne spun cum foloseau Adam şi 
Eva hrana pe care le-o dăduse 
Dumnezeu în Eden.

Aici, Ellen W hite vrea să 
transmită ideea că Dumnezeu in
tenţionează să ne conducă la o ali
mentaţie simplă, nu la un regim 
alimentar de crudităţi.

De asemenea, Ellen White era 
preocupată să-i convingă pe oa
meni de importanţa consumării cât 
mai multor fructe, legume şi cereale 
de bună calitate. Uneori ea folo
seşte termenii „simplu" şi „natural" 
ca fiind sinonimi, cu privire atât la 
remedii, cât şi la alimentaţie:

„Unii cad în greşeala de a crede 
că, dacă înlătură carnea, nu trebuie
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să folosească în locul ei cele mai 
bune fructe şi vegetale, pregătite în 
starea cea mai naturală, fără

21grăsimi şi fără condimente**.
Alteori, expresia „stare natu- 

rală“ se referă foarte clar la starea 
crudă. Totodată se vorbeşte despre 
a găti „mai puţin** şi se arată că 
este necesară conservarea fructelor 
pentru iarnă, ceea ce presupune 
prelucrarea termică.

„Ar fi bine să gătim mai puţin 
şi să mâncăm mai multe fructe în 
starea lor naturală. Să-i învăţăm 
pe oameni să mănânce după plăcere 
struguri, mere, piersici, pere, fructe 
de pădure proaspete şi din toate ce
lelalte fructe care pot fi procurate. 
Acestea să fie pregătite pentru iarnă 
prin conservare în borcan, folo- 
sindu-se, pe cât posibil, recipiente 
de sticlă, în locul celor de tablă.**22

Contrar susţinerii lui Giinter, că 
pregătirea termică a alimentelor ar 
distruge elemente cu valoare vitală 
ale acestora, Ellen White spune că 
fructele conservate sub formă de 
compot sau gem sunt o hrană ex
celentă pe timpul iernii.

In citatul următor, expresia 
„stare naturală** se referă la obţine
rea vegetalelor „din prima sursă**.

„Dieta animalelor este consti
tuită din vegetale şi cereale. Este 
necesar ca vegetalele să fie ani- 
malizate, să fie asimilate în corpul 
animalelor, înainte să le obţinem 
noi? Trebuie să ne procurăm dieta 
vegetală prin consumarea cărnii a- 
nimalelor moarte? Dumnezeu le-a 
asigurat primilor noştri părinţi 
fructe în stare naturală. El a dat 
grădina în grija lui Adam, ca s-o 
cultive şi s-o păzească, şi a spus: ’A- 
ceasta este hrana voastră’. Nici un 
animal nu trebuia să distrugă alt a- 
nimal pentru a-i servi drept hrană. “ 23

Ce sunt „vegetalele... anima- 
lizate** ? Nu sunt altceva decât 
carnea animalelor. Aşa cum se ştie, 
animalele ierbivore mănâncă vege
tale, iar factorii nutritivi extraşi din 
acestea sunt folosiţi de organismul 
animal pentru sinteza propriilor ţesu
turi, adică se transformă în came. 
Apoi, această came este consumată 
de oameni. Ellen White evidenţiază 
ideea că oamenii care consumă 
came folosesc plante „la mâna a 
doua“ .

Observăm că „vegetalele ani- 
malizate** sunt puse în contrast cu 
vegetalele „în stare naturală**. Cu al
te cuvinte, vegetalele în stare natura
lă sunt cele consumate ca atare, ne
transformate în came. Sora White 
nu vorbeşte aici despre consumarea 
vegetalelor în stare crudă, ci despre 
eliminarea cărnii din alimentaţie şi 
înlocuirea ei cu vegetale.

E. G. (Ernst Giinter) sau E. G. 
W. (Ellen White)? Ce mare deose
bire este între originea învăţăturilor 
fiecăruia dintre cei doi autori! Cât 
de uşor putem îmbrăţişa idei străine, 
bazate pe o filozofie ocultă! Şi 
aceasta doar pentru că sunt expri
mate în termeni atât de îndrăgiţi 
de noi, pe care-i cunoaştem din 
cărţile inspirate, ori pentru că una 
sau două idei coincid! Să nu ne 
înşelăm singuri: nu tot ce se intitu
lează „natural** sau „naturist** 
poartă aprobarea lui Dumnezeu!

Un text biblic fundamental 
pentru o reformă înţeleaptă spune 
astfel: „Vă îndemn dar, fraţilor, 
pentru îndurarea lui Dumnezeu, 
să aduceţi trupurile voastre ca o 
jertfa vie, sfântă, plăcută lui Dum
nezeu: aceasta va fi din partea 
voastră o slujbă duhovnicească.
Să nu vă potriviţi chipului vea
cului acestuia, ci să vă prefaceţi, 
prin înnoirea minţii voastre, ca 
să puteţi deosebi bine voia lui 
Dumnezeu: cea bună, plăcută şi 
desăvârşită** (Rom. 12,1-2).

W^IamisrţtReleases,vd.5,p^g385,387.
2 Counsels on Diet and Foods, pag. 96 etc.
3 Ibid. , pag. 321 etc.
4 Vezi Ellen G. White, voi. 2, The 

Progressive Years, 1862-1876, pag. 299.
5 Counsels on Diet and Foods, pag. 260
6 Ibid., pag. 316
7 Ibid., pag. 489
8 Ibid., pag. 357
9 Ibid., pag. 311
10 Idem
11 Life and Health, 7 ian. 1905
12 Vezi Testimonies, voi. 5, pag. 356.
13 Scrisoare din 15 dec. 1908
14 Vezi Counsels on Diet and Foods, pag. 330.
15 Ibid., pag. 317
116 Vezi Manuscript Releases, voL 21, pag. 290
17 Counsels onDiet and Foods, pag. 86
18 Ibid., pag. 85
19 The Signes of the Times 15 apr. 1880
20 Counsels on Diet and Foods, pag. 81
21 Ibid., pag. 399
22 Ibid., pag. 309
23 Ibid., pag. 396

Dr. Valentin Nădăşan este directorul 
Departamentului Sănătate, în Con
ferinţa Transilvania de sud.

întâlnire cu „Mama Rusie“
(Urmare din pagina 15) 

înainte de prezentarea semina
rului meu, am asistat la o „obişnuită** 
dare de seamă, de cca 2 ore, asu
pra evanghelizării din luna mar
tie. în atmosfera de încântare şi 
aclamaţii spontane, am ascultat 
raportul asupra evanghelizării 
printre cazacii de pe Don, din re
numita „stariţă** Vioşânskaia.
Ceea ce părea imposibil, datorită 
tradiţiei lor şi a controlului acerb 
al autorităţii bisericeşti, după o 
lună de lucrare plină de tact, com
binată cu programe de sănătate, o 
grapă nouă, de 16 membri, lua 
fiinţă. Evident, nu fără încuviinţa
rea Atamanului, a cărui apreciere 
fusese în mod decisiv câştigată.

Destul de aproape de Rostov se 
află mica republică islamică 
Daghestan, locul în care - în urmă 
cu un an - primii adventişti din 
Daghestan, soţii Hagimurat şi Ta- 
tiana, au fost chinuiţi de gloatele 
instigate, timp de trei zile, şi apoi 
linşaţi, sub pretextul fantezist că 
au furat copii pentru comerţul de 
organe. Am văzut, pe bandă video, 
documentul arderii lor în piaţa pu
blică. Poate că aceasta a fost cea mai 
puternică impresie cu care m-am 
întors. M-a tulburat nu atât moartea 
lor, cât înfăţişarea gloatelor. Mă 
aşteptam să văd o populaţie isterică, 
tipic islamică, purtând turbane şi 
mantale de epocă. Când colo, erau 
oameni moderni, cu înfăţişare euro
peană, exact ca noi. M-am cutre
murat când am realizat cât de uşor 
poate fi manipulată masa, în 
pofida pretenţiei de civilizaţie.

Măîntorceamdin „MamaRusie**, 
cu dor... Nu doar cu dorul de casă, 
ci cu dorul de a vedea istoria acestei 
lumi isprăvită pentru totdeauna, de 
a putea gândi şi simţi eliberat de 
sângele Daghestanului, de umbrele 
care îi ţin în minciună pe fiii oame
nilor. în locul versului romantic: 
„O, lume, ce frumoasă eşti...“ , pe 
care-1 cântau cei din veacul trecut, 
murmuram refrenul celor opt ad
ventişti rămaşi de pe urma lucrării 
Tatianei, în Daghestan: „Vino, 
Doamne Isuse!“

Lucian Cristescu este directorul De
partamentului Evanghelizare şi secre
tarul Asociaţiei pastorale la uniune.
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f â s

u mulţi ani în urmă, era 
un băiat care se numea 
David şi care locuia la

ţară. Părinţii lui aveau o gospodărie 
mare şi trebuia să muncească foarte 
mult, să îngrijească animalele şi să 
cultive pământul, ca să aibă ce să 
mănânce. Sora cea mai mare a lui 
David se numea Angie, apoi urma 
un frate, pe care îl chema Joe, şi o 
soră, Mary, care era puţin mai mare 
decât David.

într-o zi, părinţii lui David îi anun
ţară că trebuie să plece pentru câteva 
zile. Erau convinşi, însă, că ei, copiii, 
sunt destul de mari ca să se ocupe 
de treburile gospodăriei în lipsa lor. 
Pentru că era cea mai mare, aproape 
majoră, părinţii i-au spus lui Angie 
să aibă grijă de toate. David nu 
ţinea cont de faptul că ea este ma
joră. Pur şi simplu, nu-i convenea 
ca ea să se poarte ca un şef şi să fie 
pus la treabă de sora lui.

Dar, după plecarea mamei şi 
tatălui, Angie nu se purtă ca un 
şef. Ba încă ei, copiii, erau liberi 
să facă tot ce doresc. Să meargă la 
culcare, să se scoale când vor. Să 
mănânce orice le place, oricând le 
place. Se se joace când vor, să lu
creze când vor. Era fantastic!

Copiii se simţiră grozav timp 
de o săptămână. In fiecare zi făcură 
îngheţată, floricele de porumb şi 
clătite. In clătite puseseră atât de 
multă dulceaţă, încât picura din ele. 
Desigur, făcură şi treburile 
obişnuite - au muls vacile, au dat 
de mâncare la animale, au adunat 
ouăle din cuiburi şi au tăiat lemne. 
Dar, în cea mai mare parte a timpu
lui, s-au distrat din plin.

Apoi, într-o dimineaţă, Angie 
îşi aminti că mama şi tatăl urmau 
să vină acasă chiar în ziua următoare. 
Copiii priviră în jurul lor, prin 
casă. Pe masă erau vase nespălate, 
iar pe jos, jucării. Paturile erau 
deranjate. Prin casă erau împrăşti-

Karen Holford

ate prosoape şi haine murdare. în 
curte mai erau buşteni de tăiat şi un 
cărucior, iar în şură, uneltele de 
grădinărit ale tatălui lor, necurăţate.

Angie era îngrijorată. Dorea ca 
totul să arate perfect, la sosirea 
părinţilor. Ei îi dăduseră totul în 
grijă şi dorea să fie mândri de ea.

Brusc, Angie începu iar să se 
poarte ca un şef. Lui Joe îi comandă 
să cureţe uneltele de grădinărit din 
şură. Pe Maria o trimise să cureţe 
vasele şi să spele pe jos în bucătărie. 
Davy trebuia să se grăbească să 
şteargă praful în toată casa, cu ex
cepţia sufrageriei. Cu toţii ştiau că 
lucrurile mamei, din sufragerie, erau 
foarte fragile. Davy le-ar fi putut 
sparge, ştergându-le de praf! După 
aceea, putea să o ajute pe Angie să 
schimbe paturile şi să spele haine
le. Lui Davy nu-i plăcea să şteargă 
praful, să facă paturile şi să splele 
rufele. El voia să meargă afară şi 
să-l ajute pe Joe să facă treburi ale 
adulţilor. Dar Angie era şeful. De 
aceea, el facu ce-i spuse ea, deşi se 
simţea nemulţumit şi supărat.

Fiind foarte ocupată, Angie nu 
avu timp să gătească pentru masa de 
prânz, aşa că mâncară cu toţii hrană 
rece. Lui Davy îi era cald şi se simţea 
obosit. Dorea să facă îngheţată şi să 
se distreze din nou. Dar Angie 
avea să le dea de lucru şi după masă.

„Trebuie să ajuţi şi acum, Davy“ , 
îi spuse ea. „Mai întâi, aş vrea să 
lustruieşti toţi pantofii şi toate ghe
tele cu cremă neagră şi cu peria 
asta. Apoi să scuturi preşurile. 
Mary trebuie să meargă în gră
dină, să plivească fasolea, iar Joe 
să aranjeze în curte.“ Davy se 
simţea tot mai supărat. Cel mai 
nesuferit lucru din lume era să lus- 
truiască încălţămintea. Putea să 
se murdărească şi să stropească 
lucrurile din jur cu cremă.

în timp ce Davy lustruia încălţă
mintea, Angie se hotărî să şteargă 
praful şi să măture în sufragerie, 
aşa încât întreaga casă să arate per
fect. Sufrageria era o cameră fru
moasă, în care fuseseră puse cele 
mai bune lucruri ale mamei. Pereţii 
ei erau acoperiţi cu un tapet scump. 
Copiii nu aveau voie să se joace 
acolo. Intrau în ea doar când veneau 
musafiri. Din sufragerie, Angie văzu 
că Davy lucrează fără tragere de 
inimă. îi spuse să se grăbească, pen
tru că avea să-i dea şi altceva de 
făcut. Asta îl făcu pe Davy să fiarbă 
de supărare. înainte să-şi dea seama 
ce face, aruncă după Angie cu pe
ria de încălţăminte, plină de cremă. 
Peria trecu chiar pe lângă capul ei 
şi se izbi zgomotos de peretele din 
sufragerie. El rămase îngrozit văzând 
pata mare, neagră, de pe tapetul alb 
cu dungi aurii. Apoi fugi afară şi 
se ascunse în şură.

Davy stătu foarte mult timp în 
şură. Se gândi cât de mândră era 
mama de frumoasa lor sufragerie 
şi cât de teribil se va simţi când va 
vedea în ce hal o adusese el. Se 
gândi cum urma să fie pedepsit.
Era atât de furios pe Angie! „Nu
mai ea e de vină“ , gândea el. „N-aş 
fi făcut niciodată răul ăsta, dacă nu 
m-ar fi scos ea din sărite!“

Se întunecase deja, când îl găsi 
Joe. El ştia ce se întâmplase, dar 
nu spuse nimic. Doar îl conduse pe 
Davy în casă şi-i dădu să mănânce, 
înainte de culcare. Davy, însă, nu 
dormi foarte bine. Ştia că mama şi 
tatăl vor sosi acasă dimineaţă. Dorea 
să fugă, dar n-avea unde să se ducă. 
Aşa că vărsă multe lacrimi pe pernă.

Când sosiră acasă, părinţii răma
seră foarte încântaţi văzând toate 
treburile bine făcute şi că peste tot 
era aranjat şi curat. Li se păru lor 
că Davy era cam tăcut şi că mân
case puţin la masă. Mama chiar îi 
dădu o lingură mare de sirop me
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dicinal cu gust neplăcut, gândin- 
du-se că probabil Davy are un 
început de boală. Davy ştia că ea 
nu intrase în sufragerie, dar fa des
tul de curajos să-i spună ce se 
întâmplase. Era foarte mâhnit!

Apoi se întâmplă ce era mai rău. 
Veniră să-i viziteze dl şi dna 
Johnson. Davy o auzi pe mama sa- 
lutându-i şi poftindu-i în sufragerie. A, 
nu, gândi el. O să-i ducă acolo şi va 
fi atât de stânjenită când va vedea 
pata de pe perete! El se aştepta să 
audă un ţipăt de surprindere al ma
mei, dar, în schimb, o auzi pe dna 
Johnson exclamând: „Ei, ce su
fragerie frumoasă! “

Lui David nu-i venea să creadă. 
Ce se întâmplase? Pata neagră de 
cremă fusese pe peretele din faţa 
uşii. Era imposibil să intri acolo şi 
să nu o vezi. Pata aceea oribilă strica 
tot aspectul. Davy se furişă până la 
uşă şi privi înăuntru. Era atât de şo
cat de ce vede, încât rămase acolo 
mirat, cu gura căscată. Peretele arăta 
la fel cum arătase înainte să arunce 
el peria de încălţăminte. Tapetul pe 
care fusese pata neagră era de un 
alb imaculat, iar dungile aurii se 
potriveau perfect cu restul modelu
lui. Văzându-1 în faţa uşii, mama îl 
invită să intre. El se aşeză pe un 
scăunel şi se uită la perete aproape 
toată după-amiaza, întrebându-se 
ce se întâmplase. După ce serviră 
ceai şi prăjituri, dl şi dna Johnson 
plecară acasă. Davy merse mai 
încet, ca să iasă ultimul. După ce 
ieşiră toţi, se duse lângă perete şi îl 
privi cu atenţie. Cineva tăiase o bu
cată de tapet aşa încât să acopere 
complet pata aceea urâtă. Tapetul 
fusese tăiat cu multă atenţie, pe 
lângă dungile aurii. Marginile lui 
fuseseră apoi netezite, ca să nu se 
observe lipitura.

în seara aceea, Davy mâncă de 
două ori mai mult, ca să recupereze, 
începu să râdă şi să glumească din 
nou şi mama se bucură că medi
camentul îi făcuse bine! După ce 
termină de mâncat, Davy se duse 
la Angie. îmbrăţişând-o cât putea, 
îi şopti la ureche: „Mulţumesc. îmi 
pare rău că am aruncat cu peria după 
tine şi că am făcut pata aceea teribilă. 
Tu ai acoperit-o, nu-i aşa?“

„Da, am găsit nişte tapet în pod, 
l-am tăiat, i-am îndreptat marginile

şi l-am lipit. Şi mie îmi pare rău.
Eu am avut vina cea mai mare. Nu 
trebuia să fiu atât de poruncitoare. 
Nu-i de mirare că ţi-a venit să 
arunci cu peria după mine!“

Mama şi tata or fi observat 
tapetul lipit, dar n-au vorbit nici
odată despre pata aceea. Iar Davy nu 
a uitat niciodată cât de bine e să des
coperi că eşti iubit aşa de mult, încât 
îţi sunt acoperite greşelile şi eşti scu

tit de consecinţele pe care le meriţi.
Nu cumva asta îţi aduce aminte 

de Cineva pe care-L cunoşti? Desigur! 
Domnul Isus ne iubeşte aşa de mult, 
încât ne acoperă greşelile cu viaţa 
Sa desăvârşită. El ne-a mântuit de 
la moartea pe care o merităm din 
cauza păcatelor noastre şi ne-a dat 
încă o şansă ca să trăim viaţa cea 
mai bună, acum şi totdeauna. Nu-i 
aşa că aceasta este o veste bună?
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Biserica Adventista de Ziua a Şaptea lansează programul
„Tineri în misiune"

D
e la reţeaua adventistă de ştiri A N N  aflăm  că 
b iserica  noastră  pune în  m işcare un program  
pe term en lung, care va da o nouă v ia ţă cuvân
tului „m isiune". A cest lucru p resupune că toate acti
vităţile  tineretului, toate program ele de educaţie ale bi

sericii, începând cu cele locale, şi toa te proiectele de 
lucrare externă vor fi integrate în conceptul de „m isiune".

Pornind de la ideea că tineretul co n stitu ie  o p re 
lungire  a in im ii, m âin ilo r şi m inţii lu i D um nezeu, 
D epartam entu l Tineret de la Conferinţa G enerală a lan 
sat în  ianuarie 1998 cam pania globală, sub titlul:
„Inimă, mână şi m inte, tineri în  m isiune". P rogram ul 
va  im plica  în treg u l tin ere t al b ise ric ii , care rep re 
zintă un procent de 72%  din to ta lu l de m em bri.

„Intenţionăm să facem din misiune un adevărat stil de 
viaţă pentru tineretul nostru", spune Baraka Muganda, 
Directorul Mondial al tineretului din Biserica Adventistă. 
„D orim  să implicăm pe fiecare membru al bisericii." 
în ţelegând că serviciul m isionarilor voluntari poate ofe
ri tineretului cele mai puternice ocazii de creştere sp iritua
lă, acest program  îşi propune să m obilizeze un parte- 
neriat cuprinzând părinţi, conducători şi tineri, pentru 
câştigarea de suflete. „N -am  putea avea succes fără 
aju toru l liderilo r şi al părinţilor", conchide Muganda.

„A ltăda tă  ne-am  concen tra t a te n ţ ia  a su p ra  p r o 
g ram elo r , în sem n e lo r şi un ifo rm elo r, dar tinerii 
n oştri vor fi gata să se sacrifice  doar pentru ceva care 
îi p rovoacă în  fiecare zi. T ineretu l, ca şi în treaga  so 
cietate, tră ieşte  to t mai m ult cu o m entalita te  com er
cială, în  care g ăseşti de toate şi eşti obligat să alegi 
ceea ce-ţi trebuie. A cest fap t ne determ ină să 
abordăm  m isiunea în tr-o  m a n ie ră  h o lis tic ă , care să 
acopere a tâ t dom eniu l academ ic , in te le c tu a l, câ t şi 
pe  ce l em o ţio n a l şi p e  ce l so c ia l" , adau g ă  M uganda.

P rezen tarea  g en era lă  a p ro g ram ulu i o fe ră  fiecăre i 
diviziuni posib ilitatea să aplice în  m od specific ideile 
de bază. A şa s-a născu t pro iectu l „P ac ific  H ope" 
(„S p eran ţa  Pacificului"), în  D iviziunea Pacificu l de 
Sud. „ 'P a c if ic  H o p e’ reprezin tă  o ieşire din modelul 
trad iţional de abordare  fo lo sit de program ele  'V o cea  
Tineretului’. în  această form ă nouă, atenţia se concen

A treia întâlnire a colaborato
rilor Agenţiei matrimoniale 
REBECA s-a desfăşurat în 
perioada 24-26 aprilie, la 
ITA- Cemica. Beneficiind 
de un cadru natural magni
fic, de condiţii tehnice de
osebite şi de o participare 
prestigioasă din partea con
ducerii bisericii, ultima întâl
nire REBECA a însemnat 
un frumos succes. Aproape 
80 de tineri necăsătoriţi, din 
toate colţurile ţării, s-au bu
curat de activităţi specifice 
întâlnirilor noastre şi de mo
mente de părtăşie de neui
tat. Nu promitem căsătorii, 
oferim doar şanse: şansa de

a cunoaşte alţi tineri care au 
aceleaşi aspiraţii şi dorinţe, 
şansa de a fi cunoscut.

După aproape un an de 
existenţă, avem înscrişi peste 
300 de colaboratori şi câteva 
căsătorii încheiate. Dacă eşti 
membru al Bisericii Adven
tiste de Ziua a Şaptea, ai între
20 şi 40 de ani, eşti necăsătorit 
şi te interesează proiectul nos
tru, scrie-ne pe adresa: Agenţia 
m atrim onială REBECA, 
Craiova 1100,0.P. 1, C.P. 37. 
Vei primi un chestionar amă
nunţit. Completează-1, trimite-1 
înapoi şi vei intra în banca 
noastră de date. Totul este 
gratuit şi strict confidenţial.

trează asupra provocărilor contem porane ale locuito 
rilor din oraşele Insulelor Pacificului. în tre  acestea sunt 
şomajul, stilul de v ia ţă  specific , deriva valorilor privind 
viaţa intimă şi căsătoria etc.“, spune Ray Coombe, d irec 
to ru l D epartam entu lu i Comunicaţii, Pacificul de Sud.

„M isiunea nu înseam nă numai predicare. Ea im 
plică orice formă de ajutor concret. M isiune este orice 
lucru pe care-1 faci pentru a ajuta pe cineva să-şi schim
be viaţa în  bine", este de părere B araka Muganda.

Preşedintele Conferinţei Generale, Robert Folkenberg, 
crede că: „începând din momentul acesta, tineretul de pre
tutindeni din biserica noastră, va avesa un interes tot mai 
mare faţă de misiune". Biserica îşi propune următoarele:

1. Fiecare diviziune, uniune, conferin ţă  sau b iserică  
locală  să fie co n ştien tiza tă  şi m ob iliza tă  în  pregătirea  
tineretului pen tru  slu jire ;

2. Liderii şi tineretul să primească instruirea necesară 
prin seminarii şi conferinţe specifice;

3. F iecare o rg an izaţie  de tineret să cuprindă în 
program ul ei p ro iec te  m isionare;

4. T inerii şi conducătorii să  fie învăţaţi să-şi des
copere şi să-şi fo lo sească  ta len te le ;

5. Până în  anul 2000, să avem  două m ilioane de 
tineri vo lun tari activ i;

6. F iecare b iserică locală să organizeze propria 
form aţie de tineri vo lun tari;

7. M entalitatea serviciului voluntar să fie o parte 
com ponentă a stilului de v iaţă adventist;

8. M ijloacele şi resursele bisericii să fie orientate spre 
susţinerea voluntarilor consacraţi;

9. Biserica locală să devină locul de pregătire a 
lucrării m isionare a tineretului;

10. A stfel, tineretul va fi în  m od direct im plicat în  
m isiunea bisericii şi în  ducerea E vangheliei veşnice.

„A ceastă biserică a început cu tineri, încheierea lu 
crării ei va fi făcu tă  tot de tineri. Să-i îm puternicim  pe 
tinerii secolului XXI pentru m isiunea care le revine. 
M ergem acasă, şi nu putem altfel, decât să spunem şi al
tora despre Domnul Hristos, care ne va conduce în  că
minul nostru veşnic", concluzionează Baraka Muganda.

ANN Bulletin, Adventist News NetWork, 24 februarie 1998

Următoarea noastră întâl
nire va avea loc la sfârşitul 
lunii august, probabil tot la 
ITA - Cemica.
Agenţia matrimonială REBECA

ADRA-România trimi
te doi misionari medicali 
voluntari în Senegal. Luni,
11 mai, doi voluntari medi
cali ADRA, dra Oana Iacob, 
din Ploieşti, şi dra Elena 
Munteanu, din Iaşi, ambele 
de profesie asistente medi
cale, au părăsit România, cu 
destinaţia Dakar, Senegal, pen
tru a-şi oferi serviciile în 
această ţară, timp de un an. 
Cheltuielile pentru transport,

asigurări şi mâncare sunt su
portate de ADRA-Elveţia, 
iar cazarea va fi asigurată de 
ADRA-Senegal.

Cele două românce au a- 
juns cu bine la Dakar, după 
cum ne-a informat Paulo 
Bechara, directorul ADRA- 
Senegal. Ele vor asigura su
pravegherea medicală într-o 
clinică de 80 de paturi, din 
Niaguis, şi vor face deplasări 
în localităţile din jurul clini
cii, pentru a acorda îngrijire 
medicală la domiciliu, pre
cum şi pentru a învăţa popu
laţia să practice regulile de 
vieţuire sănătoasă şi de pre
venire a îmbolnăvirilor.
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în prezent, ca urmare a 
apelului pentru misionari vo
luntari, lansat anul trecut, la 
Congresul Tineretului Ad
ventist, de la Timişoara, Bi
serica Adventistă deţine o 
bază de date pentru un număr 
de 60 de tineri, care şi-au mani
festat, cu acea ocazie, intere
sul în vederea implicării în 
misiunea externă. Partici
pând efectiv la programele 
de pregătire preconizate să 
se desfăşoare în acest sens, 
viitorii voluntari vor avea po
sibilitatea să slujească, în 
funcţie de pregătirea p ro 
fesională, în diferite dome
nii de activitate, pentru aju
torarea ţărilor subdezvoltate.

Buletinul RAP Mai/1998

Distribuitori de produse 
alimentare vegetariene. Ma
gazinul „Country Life“, din 
cadrul Centrului de Sănătate 
şi Medicină Preventivă, din 
Târgu-Mureş, oferă următoa
rele produse vegetariene: fulgi 
de cereale netratate chimic şi 
termic, mtisli, fructe deshidra
tate, nuci, alune, nuci brazili
ene, seminţe uleioase curăţa
te, seminţe de in, seminţe de 
susan, orez nedecorticat, mei, 
hrişcă, mazăre uscată, produ
se texturate din soia, sos de so
ia, faină de soia, faină de roş
cove, condimente, uleiuri pre
sate la rece, gemuri şi dulciuri 
pentru diabetici, unt de ara- 
hide, mezeluri vegetale, avo- 
cado, amidon alimentar, ger
meni de grâu, pâine integrală, 
cereale instant pentru copii.

Adresa la care pot fi achi
ziţionate aceste produse este: 
„Country Life“, Târgu-Mureş, 
str. Aurel Filimon, nr. 16, ’ 
cod 4300, nr. de tel./fax 
065-168822.

Firma BIOPACK S.R.L 
(Fito-Fitt) oferă următoarele 
produse vegetariene: fulgi de 
cereale, diferite sortimente de 
miisli, de granola, de soia tex- 
turată, paste făinoase fără glu- 
ten, făină fără gluten, pâine die
tetică integrală, instant vege
tal, mezeluri vegetale, lacta
te vegetale, păstăi ambalate.

Produsele dorite pot fi 
comandate telefonic sau se 
poate face abonament la ele,

urmând să fie distribuite de 
agentul teritorial al firmei. 
Magazinele acesteia sunt în 
Braşov, str. Operei, nr. 35, 
nr. de tel. 068/419305, şi 
Sfântu Gheorghe, Piaţa cen
trală, nr. de tel. 067/351227, 
nr. de fax 067/312095.

VEG1 LINE S.R.L., 
Tărgu-Mureş, este un alt dis
tribuitor de produse alimen
tare vegetariene, în principal 
mezeluri de soia, fabricate în 
Ungaria Produsele pot fi cum
părate de la Bereczi Vilmos, 
Târgu-Mureş, str. Ion Mihuţ, 
nr. 7/13,nr.de tel. 065/131211.

Biserica se confruntă cu 
restricţii sporite în Rusia.
Potrivit rapoartelor de presă, 
even im en te  recen te  din 
R usia dem onstrează o a ti
tudine restrictivă to t mai 
accen tua tă  fa ţă  de unele 
activ ită ţi re lig ioase.

Potrivit ziarului Moscow 
Times, expulzarea unui 
misionar baptist din extre
mul orient rus, prin refuzul 
de a i se înnoi viza, este 
„unul dintre primele cazuri 
de încălcare a drepturilor o- 
mului, sub noua lege din 
Rusia, cu privire la religie".

Administraţia locală din 
regiunea Tuia a interzis ca 
bisericile să folosească săli 
publice pentru servicii reli
gioase. Rapoarte de la Keston 
News Service spun că două 
biserici locale, una baptistă 
şi una adventistă de ziua a 
şaptea, au fost evacuate din- 
tr-o sală de teatru aflată în  
proprietatea municipalităţii 
din Venev.

Oficialităţile locale au 
emis o hotărâre prin care nici 
o clădire aparţinând patrimo
niului public nu poate fi fo
losită pentru servicii divine, 
de nici o confesiune religi
oasă. Raportul Keston mai 
afirmă că, la luarea hotărârii 
au fost prezenţi patru preoţr 
ortodocşi, dar protestanţii 
nu au fost reprezentaţi, iar 
apoi citează răspunsul pas
torul ui bisericii baptiste, Igor 
Gorshkov: „Preoţii ortodocşi 
au vorbit vehement împotriva 
noastră, la întâlnirea cu ad
ministraţia regională. De ase

menea, ei publică în presa lo
cală articole prin care susţin 
că baptiştii sunt duşmanii 
poporului rus“.

Keston citează un răspuns 
din partea bisericii adventiste, 
în care o membră, Valentina 
Bezugolnaya, spune că se 
crede că hotărârea a fost luată 
pe baza unui decret preziden
ţial care nu poate fi verificat.
,, Intenţionăm, acum, să punem 
deoparte fonduri ca să cum
părăm o clădire în centrul ora
şului Venev", spune Bezugol
naya. „Intre timp, biserica se 
adună în apartamentul meu.“

Biserica Adventistă face 
multe demersuri pentru 
apărarea libertăţii religioase 
în  Rusia, lucrând în colaborare 
cu Asociaţia Internaţională 
pentru Libertatea Religioasă.

ANN Bulletin, Adventist 
News NetWork, 5 mai 1998

încercări nereuşite de a 
schimba statutul Bisericii 
Adventiste din Letonia. „Re
cent, în parlamentul leton s-au 
făcut încercări de a reduce la 
şase lista comunităţilor religi
oase tradiţionale: luterani, ca
tolici, baptişti, ortodocşi, cre
dincioşi de rit vechi şi evrei", 
spune Reinder Bruinsm a, 
secretarul Diviziunii Trans
europene, al cărei teritoriu in
clude Letonia. „Aceste încer
cări de schimbare a legii, ca
re i-ar fi exclus pe adventişti, 
au fost respinse. Totuşi, exis
tă motive să credem că se vor 
face noi încercări, după a- 
propiatele alegeri naţionale".

Dezbaterile din Letonia 
au loc după ce, în septembrie
1997, Rusia a adoptat o lege 
care modifica statutul unor 
grupări religioase şi impunea 
un proces de înregistrare obli
gatorie pentru toate religiile.

„In prezent, Biserica 
Adventistă se numără între 
organizaţiile religioase tradi
ţionale din Letonia. Biserica 
Adventistă a primit un comu
nicat oficial, datat din 4 fe
bruarie 1997, din partea Mi
nisterului de Justiţie din Le
tonia, prin care se confirmă 
acest statut. Totuşi, unele mo
tive au făcut ca Biserica Ad
ventistă să-şi piardă dreptul

de a preda religia în şcolile 
publice, un drept pe care tre
buie să-l aibă toate religiile 
tradiţionale", spune Bruinsma

Vladis Zilgavis, preşe
dintele Uniunii Baltice, spu
ne că este esenţial să se fa
că demersuri permanente la 
guvern. „Este important să 
ne apărăm în continuare po
ziţia, pentru că, dacă ne-am 
pierde statutul actual, ar fi 
ilegal să ne predicăm so
lia în  afara bisericilor noas
tre", spune Zilgavis. Adven
tiştii lucrează în Letonia din
1920, având în prezent 3899 
de membri în 43 de biserici.

ANN Bulletin, Adventist News 
NetWork, 5 mai 1998

Directoarea Departa
mentului Misiunea Femeii 
ia cuvântul la întâlnirea Aso
ciaţiei femeilor islamice.
Sora Ardis S tenbakken, 
directoarea Departamentu
lui M isiunea Femeii, pen
tru Biserica Adventistă de 
Ziua a Şaptea, a rostit un me
saj cu ocazia unui sim po
zion inter-religios, organi
zat de asociaţia Women’s 
Auxiliary din Mişcarea isla
mică Ahmadiyya, pe 18 apri
lie, la Silver Spring, 
Maryland, S.U.A.

Simpozionul, cu titlul 
„Rolurile sociale şi spiritu
ale ale bărbaţilor şi ale fe
meilor în religia mea“, a re
unit femei de diferite reli
gii, pentru a discuta subiec
te religioase importante.

„Cu ocazia acestui sim
pozion s-a manifestat o ati
tudine foarte deschisă şi mult 
interes pentru teme spirituale", 
a spus sora Stenbakken. „Am 
explorat împreună puncte co
mune. M-am bucurat pentru 
că am putut să vorbesc despre 
felul în care a lucrat Domnul 
Isus pentru cei lipsiţi de drep
turi, mai ales pentru femei."

Simpozioanele anterioare, 
la care a mai participat sora 
Stenbakken, au acoperit teme 
precum „Spiritualitatea, mora
litatea şi viitorul femeilor", 
„Ţinta vieţii umane şi cum 
s-o atingem" şi „Mesia".

ANN Bulletin, Adventist News 
Network, 28 aprilie 1998
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La odihnă______ _____________ ________________________________

în anul 1940 ajunge la Cluj-Napoca, unde cu bu
curie acceptă chemarea de a lucra ca evanghelist cu 
literatură. Fiind foarte activ în biserică, mai ales în 
organizarea orchestrelor, este trimis la Oradea, ca 
misionar, unde lucrează împreună cu fratele Pop 
Sandor. Acolo începe drumul lung în slujirea 
Evangheliei. în  următorii 26 de ani lucrează ca 
pastor la Satu-Mare, Baia-Mare, Cărei, Odorhei, 
Miercurea-Ciuc, precum şi în judeţele Cluj şi Sălaj. 
După ieşirea la pensie, a răspuns cu bucurie 
chemării la slujire, lucrând încă 24 de ani.

Andrei Kapitan (1906, Săcele , 
Braşov - 19 feb. 1998, Bucureşti), 
botezat în Biserica Adventistă la vâr
sta de 18 ani, a fost membru, pe 
rând, în bisericile din Braşov.
Sighet, Bucureşti (Popa-Tatu şi Mili
tari). Aştepta cu dor revenirea Dom
nului Isus, vestind şi altora speranţa 
sa. Deşi în ultimii cinci ani de viaţă 
a fost lipsit de auz şi de vedere, nu a 
pregetat să fie prezent la toate pro
gramele comunităţii, fiind un bun 
exemplu de trăire creştină.

Dumitru Neaţă (7 iul. 1921, 
Teslui, Olt - 20 apr. 1998, Bucu
reşti) a primit credinţa în Biserica 
Adventistă a vârsta de 14 ani. Vine 
în Bucureşti, unde învaţă meseria 
de tinichigerie. După satisfacerea 
serviciului militar şi participarea la 
război, revine la Bucureşti. Se 
căsătoreşte cu tânăra Ştefania Me- 
linţ; care moare de cancer la vârsta 
de 33 de ani, când Emanoil Enoh, 
fiul lor, avea doar 4 ani. Fratele 
Neaţă s-a recăsătorit în comunita
tea Labirint; soţia sa, sora Suzana 
Neaţă, a decedat în iunie 1992.

Fratele Neaţă a lucrat mult 
timp ca prezbiter şi ca prim diacon 
în comunitatea Labirint. A decedat 
după o suferinţă îndelungată.

Constantin Vâlcu (21 aug.
1921, Urluieşti, Argeş - 28 mar.
1998, Bucureşti) a fost botezat în 
biserica adventistă în anul 1946, în 
comunitatea Bucureşti-Grant. în 
acelaşi ani s-a căsătorit cu sora 
Natalia şi au avut trei copii, două 
fete şi un băiat. Fratele Vâlcu a lu
crat cam 40 de ani în comunitatea 
Bucureşti-Crinul, ca diacon, prim 
diacon şi prezbiter. A fost apoi mem
bru în comunitatea Bucureşti-Tei,

iar în ultimii ani, în comunitatea 
Bucureşti-Maranatha, unde a lucrat 
ca diacon la Şcoala de Sabat.

IonStănoiu(5 sep. 1924, Teslui, 
O lt- 3 ian. 1998) a primit de mic 
credinţa în Biserica Adventistă, fi
ind membru, succesiv, în comu
nităţile Curtişoara şi Slătioara. în 
1980, biserica din Slătioara se 
mută în locuinţa sa, punându-se 
astfel bazele comunităţii Slatina, 
care numără în prezent peste 100 
de membri. Conducerea oraşului îi 
confiscă locuinţa şi este nevoit să 
se mute împreună cu familia la 
Râmnicu-Vâlcea. Aici îndeplineşte 
pe rând diferinte slujbe în biserică, 
este un bun sfătuitor, dar mai ales 
un foarte bun evanghelist. în 1997, 
primeşte diagnosticul de cancer 
pulmonar. Tratamentul naturist 
şi încrederea în Dumnezeu duc 
la o schimbare vizibilă, familia şi 
biserica fiind încurajate. încheie 
anul 1997 în  dureri grele, dar 
de scurtă durată. Totuşi, pe 5 ia
nuarie, este depus alături de fiul 
său cel mai mare, decedat cu doar 
şapte luni în urmă, într-un tragic 
accident de circulaţie. Rămân în 
urmă soţia, două fiice şi doi fii, 
mângâiaţi de speranţa învierii.

AnaMiUer (28 aug. 1906 - 31 
dec. 1997), membră a comunităţii 
Iaşi-Sârărie, a primit credinţa în 
anul 1922 şi apare printre primii 
membrii în registrul bisericii ad
ventiste din Iaşi. S-a căsătorit în 
anul 1924 cu fratele Ioan Miller. 
Nunta lor a fost prima sărbătoare 
de acest fel în tânăra comunitate 
din Iaşi. Cei patru copii cu care 
Domnul i-a binecuvântat au fost 
crescuţi după principiile legii divine.

Uşa casei lor a fost deschisă 
oaspeţilor întotdeauna, iar sora 
Miller a fost o adevărată mamă 
pentru cei nemângâiaţi şi flămânzi. 
A slujit mulţi ani ca primă dia- 
coneasă şi a cântat timp de 39 de 
ani în corul comunităţii. A adormit 
liniştită, în fericita nădejde a 
glorioasei învieri.

Constantin Rusu (23 aug. 1937, 
Obârşeni, Vaslui - 26 apr. 1998, 
Timişoara) a fost al treilea dintre 
cei opt copii ai familiei Vasile şi 
Eleonora Rusu.

La vârsta de 16 ani, în 1953, 
fratele Rusu încheie legământ cu 
Domnul prin botez. Câţiva ani mai 
târziu, se stabileşte la Timişoara, 
unde o cunoaşte pe Marioara 
Groza, cu care se căsătoreşte pe 22 
mai 1964. In familia Rusu se naşte 
unicul fiu, Valentin, care de mic 
este consacrat Domnului.

în  anul 1965 este ales 
prezbiter al bisericii adventiste 
din Timişoara, purtând această 
slujbă până în ziua morţii. în toţi 
aceşti 33 de ani de slujire, fratele 
Constantin Rusu se distinge ca 
un prezbiter preocupat de bunul 
mers al departamentelor bisericii 
locale. Datorită talentului său 
muzical, a înfiinţat şi dirijat 
primul cor al bisericii din 
Timişoara. Om harnic, devotat lu
crării lui Dumnezeu, munceşte pe 
şantierele de construcţii ale 
bisericilor din Sacoşul Turcesc, 
Timişoara-Betania şi contribuie 
la amenajarea celei de-a treia 
biserici din Timişoara.

După trei luni de suferinţă, 
trece la odihnă, având certitudi
nea iertării şi nădejdea în învierea 
celor drepţi.

Gladisz Antal (5 ian. 1906, 
Budapesta - 8 apr. 1998, Tinca, 
Bihor), rămâne orfan când avea 
doar trei ani. împreună cu fratele 
său mai mare vine la Târgu-Mureş, 
unde învaţă diferite meserii (tâm
pi ărie, strungărie, agricultură).

în anul 1937 este invitat de un 
prieten la biserica adventistă. De 
atunci, decizia fermă de a-şi în

china viaţa lui Dumneze a schimbat cursul vieţii sale.




